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SCRISORI____
Curierul ş i tineretul 
bisericii

V arietatea temelor şi 
stilul accesibil fac din fie
care număr al revistei o ade
vărată bucurie pentru mine. 
Totuşi, preocupările, proble
mele şi nevoile tineretului 
nu sunt destul de bine repre
zentate. Există persoane care 
sunt bine pregătite să scrie 
pentru tineret. Cred că o 
rubrică specială cu răspun
suri directe la întrebări ale 
tinerilor ar fi de mare 
folos pentru toţi cititorii.

Mirela Persida Chiriac, 
Bacău

Răspuns: Mulţumim pentru 
semnal. Ce spun alţi tineri?
De fapt, cât de citit este Curi
erul printre tineri? Iăeea unei 
rubrici speciale este excelen
tă, dar deschiderea ei depinde 
de întrebările şi sugestiile de 
subiecte care să vina de la 
cititorii tineri. Curierul ac
ceptă cu interes provocarea 
tinerilor - şi crede că tinerii 
ti vor accepta, de asemenea, 
provocarea.

Actualitatea

Apreciez munca neobosi
tă pe care o depuneţi în 
slujba informării, documen
tării şi instruirii cititorilor 
Curierului. Cunosc şi intere
sul deosebit al membrilor 
bisericii pentru rubricile in
formative ale revistei. Tre
buie să fim la curent cu pri
vire la cea ce se întâmplă 
în lume, pe plan religios, 
şi mai ales să cunoaştem ■ 
mersul bisericii în care ac
tivăm şi suntem membri.
Cu cât informaţiile sunt 
mai prompte, cu atât sunt 
mai bine apreciate.

De asemenea, articolele 
privind mişcările disidente 
care apar în interiorul bise
ricii au determinat pe mulţi 
să studieze, să discute şi să 
ia decizii personale. Aceste 
articole pot fi bine valorifi
cate şi în  cadrul grupelor 
mici, pentru consolidare 
şi protecţie spirituală.

Dascălu Viorel, pastor asis
tent, Dorobanţi (Botoşani)

Ca cititoare, îmi place 
să caut în  paginile revistei 
ceea ce corespunde preocu
părilor mele şi constat feri
cită că varietatea de subiec
te satisface o varietate de 
aşteptări în  domeniul in
formaţiilor pentru biserică. 
Paginile de ştiri ne pun la 
curent cu tot ce se întâm 
plă în biserica din ţară şi 
din lumea întreagă.

Atât eu, cât şi mulţi cu
noscuţi ai mei aşteptăm să 
fim informaţi şi cu privire 
la răspunsul bisericii în fa
ţa unor subiecte care intere
sează atât religia, cât şi şti
inţa (inginerie genetică, in- 
seminare artificială, homo- 
sexu-alitate etc.). Creştinii 
nu pot face abstracţie de 
chestiunile care se dezbat în 
actualitate. Dumnezeu are 
ceva de spus în aceste dezba
teri care Ii angajează carac
terul şi responsabilitatea.

Loriana Munteanu, Iaşi

Editorialul diu hma m artie

„Sateliţi şi rugăciune'1 
subliniază şi clarifică rolul 
principal al vieţii spirituale 
individuale şi colective, în 
ce priveşte succesul evanghe
lizării. Acest lucru nu tre
buie uitat şi trebuie exersat.

Cu toate acestea, doresc 
să accentuez şi pregătirea 
corectă, aşa cum o intitu
lează autorul articolului. 
Aceasta înseamnă: publici
tate, reluarea contactului 
cu vechii prieteni şi, even
tual, cu vechii membri in
activi sau foştii membri ai 
bisericii, precum şi cu 
rudele, vecinii, colegii de 
serviciu etc.

Din nefericire, aşa cum 
sunt oameni care nu află 
decât în ziua respectivă că 
tramvaiul sau autobuzul 
care-i ducea la serviciu şi- 
a schimbat traseul, deşi se 
anunţase cu săptămâni 
înainte, şi noi ne aşteptăm 
ca, prin nişte foi de hârtie 
aşezate haotic cu câteva 
zile înainte de declanşarea 
programului să înştiinţăm 
pe oameni.

Oare n-ar fi mai bine să 
luăm legătura şi cu rel elele 
de televiziune prin cablu?

Şi, după ce ne-am făcut 
partea atât în ce priveşte pre
gătirile concrete, cât şi în 
domeniul spiritual, după a- 
ceea Duhul Stant poate să ne 
folosească spre slava Tatălui 
nostru ceresc care iubeşte 
pe toţi oamenii în mod egal.

Adrian Dragomir, Bucureşti

Răsputis: Folosirea reţelelor 
de cablu este adesea adusă 
în discuţie. Acestea au, cred 
din toată inima, un loc în misi
unea noastră. Cât priveşte frans- 
misapincabluaNET-ului, re
cent am dezbătut subiectul 
cu pastorii din trei conferinţe, 
care au conchis că aşa ceva 
ar nega elementul vital al 
programelor NET, şi anume 
relaţia umană. Aceasta este 
ceea ce a câştigat.
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E D IT O R IA L

Mergem mai departe?
D

ouă ştiri recente de la 
liceele noastre îmi oferă 
prilejul să scriu, în  sfârşit, 
despre educaţia şcolară în biserica 

adventistă. Faptul că aceste ştiri 
sunt practic simultane exprimă am
biguitatea cu care educaţia, în mod 
special educaţia în şcolile adven
tiste, este privită în biserică. Rezul
tatele catastrofale ale examenului 
de bacalaureat din ţara întreagă sunt 
bine cunoscute. Dar liceul „Ştefan De- 
metrescu“ din Bucureşti a stabilit 
un record, absolut toţi candidaţii 
săi promovând, mulţi dintre ei cu 
rezultate remarcabile (vezi Curi
erul Adventist, iulie, 1998, pag. 19). 
Aşa cum se ştie, profesorii exami
natori au fost din afara liceului nos- 
tm, dar au fost realmente impresionaţi 
de tinerii noştri. Şi celelalte licee ad
ventiste se plasează, cred, deasupra 
mediei pe ţară. Credeţi-mă, această 
ştire a venit ca o mângâiere crească, 
după ce atât de mult s-a vorbit de 
aceste licee cu neîncredere, cu dez
interes şi poate chiar cu răutate.

Nu îmi propun să „răzbun" acum 
liceele noastre. Activitatea lor nu a 
fost lipsită de slăbiciuni. Drumul lor 
a fost anevoios. Echipa de profesori 
şi responsabili se încheagă cu greu. 
Acest succes trebuie să fie confir
mat în anii care urmează. Nu este 
permis să ne înfumurăm. Dincolo 
de ceea ce facem noi, Dumnezeu 
este Cel care poate aduce cu adevă
rat succesul. Totuşi, această perfor
manţă nu poate să fie trecută cu ve
derea. Cei care, hrăniţi cu zvonuri 
uşuratice şi neverificate, nu au pier
dut nici o ocazie să mai critice pu
ţin liceele adventiste n-ar vrea oare 
să se oprească puţin şi să se gândeas
că înainte de a o face din nou?
Este foarte comod să te hotărăşti 
că, de vreme ce aceste şcoli merg 
atât de prost („doar ştie toată lumea, 
nu?“ ), eşti îndreptăţit să nu faci 
nimic ca să le sprijineşti. Şi cine in
vesteşte puţin iubeşte puţin.

Cealaltă ştire
Aşa cum am spus, cealaltă ştire, 

pusă lângă prima, este de neînţeles.

La nici una dintre şcolile adventiste 
numărul candidaţilor la concursul 
de admitere nu a acoperit numărul 
de locuri aprobate, situaţia cea mai 
îngrijorătoare fiind la Liceul din 
Cluj-Napoca. Aşa cum se ştie, în în
treaga ţară a fost o lipsă de candidaţi 
la liceu. Probabil că şi situaţia mate
rială dificilă a multor familii limitează 
accesul către licee şi facultăţi, mai ales 
când acestea sunt aşezate departe de ca
să şi se adaugă cheltuielile de internat, 
încă nu ne-am deprins să gândim că 
educaţia costă şi că îşi merită costul.

Dar cred că sunt şi alte cauze, 
nu doar cele de circumstanţă. Cred 
că începem să secerăm ce am semănat
- fie ca insuficienţă a sprijinului faţă 
de liceele noastre, fie ca bârfă şi cri
tică iresponsabilă. Apa pe care am 
tulburat-o singuri a ajuns să umple 
paharul nostru. Ne vom opri, în sfârşit?

„Educaţia este periculoasă 
pentru spiritualitate"

Mulţi ani, această prejudecată a 
dominat gândirea unor familii ad
ventiste şi a ţinut pe mulţi tineri ca
pabili departe de educaţia superioară. 
Nu m-aş grăbi să condamn această 
mentalitate dacă, deşi hotărâţi „să 
nu meargă mai departe", copiii noş
tri ar fi valorificat la maximum posi
bilităţile de instmire din şcoala obliga
torie, mcheind-o cu brio. Dar lucrurile 
nu stau aşa, cel mai adesea. Prea des, 
citirea şi chiar socotitul din comu
nitate nu ar putea să primească o no
tă de trecere la o clasă elementară. 
Nivelul de cultură generală şi mani
erele noastre nu reprezintă convin
gător convingerea înaltă pe care o 
avem cu privire la locul nostru în 
societate şi între biserici.

„Ignoranţa nu sporeşte umilin
ţa sau spiritualitatea nici unui 
urmaş al lui Hristos. Adevărurile 
Cuvântului divin pot fi mai bine 
apreciate de către un creştin [care 
are o gândire de] intelectual. Dom
nul Hristos poate fi glorificat cel 
mai mult de aceia care Ii slujesc în 
mod inteligent. Obiectivul cel mai 
mare al educaţiei este de a ne face să

ne folosim puterile pe care ni le-a 
dat Dumnezeu, astfel încât să 
reprezentăm cel mai bine religia 
Bibliei şi să îl slăvim pe Dumnezeu.

Noi datorăm Celui ce ne-a dat 
viaţă toate talentele pe care ni le-a 
încredinţat; şi avem datoria faţă de 
Creatorul nostru de a ne cultiva şi 
a ne valorifica talanţii pe care El ni 
i-a încredinţat. Educaţia va disci
plina mintea, îi va dezvolta pute
rile şi le va îndruma corect, astfel 
încât să fim de folos pentru slava 
lui Dumnezeu." (Fundamentele 
educaţiei creştine, pag. 41)

Un dar care ne obligă
Mintea omenească este capodope

ra creaţiunii. O primim în dar, şi acest 
dar ne obligă să o folosim. Nu există 
înlocuitor pentru efortul intelectual 
serios. Dezvoltarea minţii este o da
torie religioasă peninmd. „Este nevoie 
de minţi puternice. Intelectul uman 
trebuie să se dezvolte, să se întăreas
că, să fie rafinat şi activ. Trebuie pus 
la încercare cu muncă grea, căci alt
fel va ajunge slab şi ineficient. Este 
nevoie de puterea creierului pentru
o gândire profundă; mintea trebuie 
pusă la lucru pentru a stăpâni şi re
zolva probleme grele, altfel mintea 
îşi micşorează puterea şi capaci
tatea de gândire. Mintea trebuie să in
venteze, să lucreze şi să se lupte pentru 
a da tărie şi vigoare intelectului...“ 
(Ibid., pag. 229-230).

Sper din toată inima că acest sem
nal nu va trece neobservat de părinţi 
şi de copii, care vor lua decizii care 
să-L onoreze pe Dumnezeu care ne-a 
încredinţat acest dar formidabil 
al minţii. Fac apel către colegii pas
tori să aşeze printre priorităţile lor 
să modeleze gândirea bisericilor ca 
să preţuiască şi să urmărească dez
voltarea intelectuală tot atât de 
mult ca şi pe cea spirituală.

In limbaj şcolar, ştim ce înseamnă în
trebarea: „Mergi mai departe?1’. Dar 
răspunsul la această simplă întrebare 
spune ceva despre recunoştinţa noastră 
faţă de darul minţii, spune ceva despre 
dorinţa noastră de a-L sluji pe Dum
nezeu cu mai multă responsabilitate 
şi eficienţă, spune ceva despre vizi
unea pe care o avem pentru viitor 
şi pentru veşnicie. Cum am putea 
atunci să nu „mergem mai de
parte"? _______________________

a b
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E D IT O R IA L  S P E C IA L

„Belşug de pâine" 
sau „risipa desfătării"

mbele expresii aparţin 
Bibliei. Prima este cea 
dintâi constatare lucidă a 

fiului risipitor cu privire la casa 
părintească (vezi Luca 15,17). A 
doua este un avertisment profetic 
solemn cu privire la mijloacele de 
seducţie ale Babilonului spiritual, 
în ultima fază a istoriei pământului 
(vezi Apoc. 18,3), cea în care trăim.

Cele două expresii reprezintă, 
totodată, două forţe de atracţie dia
metral opuse, care sunt exercitate 
asupra fiecărui om. Indiferent dacă 
suntem conştienţi sau nu, şi noi ne 
aflăm între aceşti doi poli mag
netici. Unul ne atrage spre cer, iar 
celălalt ne înlănţuie cu legături 
nevăzute de acest pământ sortit 
pieirii. Chiar şi Domnului Isus Hris- 
tos, în timpul vieţii Sale pământeşti, 
I-a fost oferită lumea întreagă în 
schimbul închinării. Dar El a re
fuzat-o pentru a trăi cu orice cuvânt 
care iese din gura lui Dumnezeu.

Fiecare adevărată casă a lui Dum
nezeu, fiecare biserică ar trebui să 
aibă această caracteristică esenţială: 
„belşug de pâine“ , bogăţia inesti
mabilă a Cuvântului lui Dumnezeu. 
Acest lucru este arătat în Maleahi 
3,10: „Să fie hrană în casa Mea“ . 
Este adevărat că pâinea constituie 
unul dintre alimentele cele mai sim
ple, dar ea simbolizează tot ce con
stituie hrana omului, tot ce este 
necesar existenţei, din acest punct 
de vedere. Când ne referim la pâine, 
ne referim la un element esenţial, 
al subzistenţei.

Adevărata biserică a lui Dumnezeu 
trebuie să ofere o hrană spirituală 
simplă, consistentă, proaspătă, la 
căldura inimii. Să se ofere soluţii 
întemeiate pe principiile biblice pen
tru problemele atât de diverse, com
plexe şi grele ale vieţii. Biserica 
trebuie să ofere încurajare şi putere, 
bazându-se pe asigurările şi făgădu

inţele sigure ale Cuvântului lui Dum
nezeu. Pâinea pe care o olerim lumii 
nu trebuie nicidecum să fie pregătită 
din „faină nulă“ , cernută prin filtre
le criticii raţiunii., ale înaltei critici, 
aşa încât să-şi piardă adevărata pu
tere vitală. Nu trebuie să conţină nici 
ingredientele tradiţiilor naţionale, ori
cât de prestigioase ar părea. Biseri
ca trebuie să ofere pâinea integrală, 
cu toate elementele vitale caracteris
tice Cuvântului lui Dumnezeu. Pascal 
arăta că adevărul biblic este aseme
nea organismului unui nou-născut, 
aflat în condiţii perfecte de sănătate, 
atât anatomice, cât şi fiziologice. Nu 
poţi nici să-i adaugi, nici să-i iei 
ceva, fără să-i strici perfecţiunea.

„Risipa desfătării44
în  timp ce „pâinea vieţii“ hră

neşte mintea, inima şi corpul, adre- 
sându-se astfel omului într-o mani
eră holistică, desfătările Babilonu
lui se adresează firescului din om. 
Ele hrănesc patimile nesăbuite, du
când la subordonarea minţii faţă de 
dictatele inimii nerenăscute. Desfă
tarea Babilonului este doar un pa
leativ pentru suferinţele şi durerile 
reale ale sufletului, pe care îl amor
ţesc. Ea are un efect de drog, deoa
rece produce dependenţă şi se cere 
în doze tot mai mari.

Aparent, risipa este contrară 
unei caracteristici fundamentale a 
Babilonului spiritual, şi anume ego
ismul. Dar e folosită doar ca o stra
tegie pentru a atrage lumea întrea
gă, dacă este cu putinţă, chiar şi pe 
cei aleşi, în capcanele fermecă
toare ale desfătărilor păcătoase. în 
această „risipă“ se exprimă nu 
doar aspectul cantitativ, ci deopotri
vă, diversitatea formelor de desfă
tare. Azi, mai mult decât oricând, 
se oferă delectare pentru toate vârste
le, pentru toate gusturile, pentru

toate nivelurile de cultură şi aproape 
la orice oră din zi şi din noapte. Dar 
această „risipă“ se plăteşte foarte 
scump, cu risipă de timp, cu risipă 
de bani, cu risipă de sănătate şi, în 
cazul cel mai grav, cu risipirea 
posibilităţilor oferite de cer pentru 
obţinerea vieţii veşnice.

Este interesant de observat că, 
în Vechiul Testament, poporul lui 
Dumnezeu de atunci, poporul Israel, 
a avut parte de două tipuri de robie: 
robia egipteană şi robia babiloniană. 
Prima a fost caracterizată prin forţă. 
Ea a transformat oameni liberi în 
robi-cărămidari Robia babiloniană 
a fost cu totul diferită, a fost robia 
perfidiei, deoarece a folosit procedee 
cu totul diferite faţă de prizonierii 
aduşi din ţara lui Israel. Babilonul i-a 
invitat pe robii săi în palatul împă
rătesc, le-a făcut loc la masa împă
ratului, oferindu-le mâncărurile şi 
vinurile sale alese. Deţinuţilor li s-au 
deschis posibilităţi să urce pe scara 
socială până la cele mai înalte trepte. 
Se părea că nu este o robie. Doar 
într-un singur moment istoric s-a 
dezvăluit viclenia - atunci când, 
într-o atmosferă festivă, cu o risipă 
de desfătare, supuşilor li s-a cerut să 
se închine în faţa chipului cu o di
mensiune atât de semnificativă din 
punct de vedere profetic, 60 X 6 coţi.

Ambele timpuri de robie au 
existat şi în decursul istoriei creşti
nismului. Opoziţia s-a manifestat 
când într-o formă, când în alta, dar 
cea mai periculoasă a fost mereu 
robia de tip babilonian, prin care o 
mare parte a creştinismului a fost 
integrată Babilonului spiritual. în  
final, profeţia biblică arată că cele 
două forme de robie se vor împleti 
şi vor fi folosite împotriva lumii 
întregi. Doar tineri şi tinere, creştini 
de toate vârstele, de talia spirituală 
a lui Daniel şi a prietenilor săi, care 
se hrăneau zilnic din Cuvântul Scrip
turilor, vor avea tăria să se opună a- 
cestui val de influenţe nefaste şi risi
pei de desfătare. Fie ca biserica adven
tistă de astăzi să răspundă cu un belşug 
de pâine, care să recheme chiar şi pe 
fiicele rătăcitoare şi pe fiii rătăcitori, 
care s-au lăsat ademeniţi de Babilon.

Emilian N icukscu, preşedintele Con-
ferinţei T r a ^ -h a n ia  d t sud
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Preşedintele Conferinţei Generale despre autoritatea în biserică - 7

Avem nevoie de biserică?
o .......................................i viaţa veşmca este aceasta: sa 

Te cunoască pe Tine, singurul 
■Î9 Dumnezeu adevărat, şi pe Isus Hristos, pe 

care L-ai trimis Tu“ (Ioan 17,3).
„Eu sunt calea, adevărul şi viaţa. Nimeni nu vine 

la Tatăl decât prin Mine“ (Ioan 14,6).
în  aceste versete simple, Domnul Isus subliniază 

un adevăr fundamental: mântuirea nu este acordată de 
o organizaţie, biserică, grupare sau mişcare religioasă. 
Când suntem mântuiţi, în cele din urmă, aceasta se da
torează numai Domnului Isus Hristos, „prin  care 
am căpătat îm păcarea11 (Rom. 5,11), ia r acum ne 
bucurăm de o relaţie personală mântuitoare cu El.

Mântuirea este personală, între un păcătos şi Mân
tuitorul său, Isus Hristos, care ne-a făcut acum, prin 
sângele Său, „să şedem împreună în 
locurile cereşti, în Hristos Isus“
(Efes. 2,6).

Dacă este adevărat că suntem mân
tuiţi doar prin credinţa în Domnul 
Hristos, atunci de ce avem nevoie de 
biserică? Dacă suntem mântuiţi doar 
prin sângele Domnului Hristos, ale 
cărui merite putem cere să ne fie 
atribuite prin credinţă şi prin anga
jament personal faţă de El, atunci ce 
scop are biserica?

In primul rând, nu intrăm într-o biserică pentru ca 
să primim mântuirea, ci pentru că suntem deja mân
tuiţi. Biserica nu este un mijloc de mântuire, ci doar o 
exprimare a mântuirii. Biserica nu oferă viaţa veşnică; 
biserica este un mijloc prin care cei care au viaţa 
veşnică pot creşte - într-o comunitate a credincioşilor 
care au aceeaşi credinţă - în relaţia lor cu Domnul 
Hristos.

In al doilea rând, intrăm într-o biserică pentru că 
Domnul Hristos a spus clar că El are o biserică. El le-a 
spus ucenicilor: „Eu... voi zidi Biserica Mea şi porţile 
Locuinţei morţilor nu o vor birui“ (Mat. 16,18). Şi 
Biblia arată clar că El este capul corpului de pe pământ, 
cunoscut sub numele de biserică. Pavel afirmă faptul 
acesta prin următoarele cuvinte: „Hristos este capul 
Bisericii, El, Mântuitorul trupului" (Efes. 5,23).

în al treilea rând, Noul Testament învaţă că 
biserica este trupul Domnului Hristos pe pământ. Şi 
că noi, cei care credem în El, facem parte cu toţii din 
acest trup, că avem daruri spirituale pe care le putem 
folosi pentru zidirea trupului Său şi pentru a vesti lu

mii Evanghelia. „Voi sunteţi trupul 
lui Hristos, şi fiecare, în parte, mădu

larele Lui. Şi Dumnezeu a rânduit în Biserică, întâi, 
apostoli; al doilea, prooroci; al treilea, învăţători; apoi, 
pe cei ce au darul minunilor, apoi pe cei ce au darul 
tămăduirilor, ajutorărilor, cârmuirilor şi vorbirii în felu
rite limbi“ (1 Cor. 12,27.18).

în al patrulea rând, modelul Noului Testament nu 
recunoaşte absolut deloc persoane care se despart de 
biserică pentru a fi singure. Modelul biblic niciodată 
nu prezintă oameni singuri - nici chiar un grup mic de 
oameni - care îşi fac lucrarea lor, despărţiţi de un corp 
colectiv. De la început până la sfârşit, modelul Noului 
Testament este acela al unui corp colectiv care lucrea
ză în unire: „Este un singur trup, un singur Duh, după 

cum şi voi aţi fost chemaţi la o singură 
nădejde a chemării voastre" (Efes. 4,4).

In al cincilea rând, intrăm în biserică 
pentru că Biblia arată clar că Dumnezeu 
doreşte ca biserica să reprezinte caracte
rul Său: „Pentru ca domniile şi stăpâniri
le din locurile cereşti să cunoască azi, 
prin biserică, înţelepciunea nespus de 
felurită a lui Dumnezeu*4 (Efes. 3,10).

In cele din urmă, biserica este instru
mentul lui Dumnezeu în care se pot 
grupa lucrări cum sunt hrănirea şi 

creşterea, ucenicia, disciplina, mărturisirea, lucrarea 
misionară şi multe altele. Există lucrări pe care doar o 
biserică le poate face, pe care un om singur - oricât de 
sincer ar fi - nu le poate realiza niciodată. Domnul ştie 
aceasta şi de aceea a sădit biserica Sa pe pământ.

Deşi Domnul Isus este capul bisericii, dv. şi eu 
suntem păcătoşi, iar biserica se compune din noi. De 
aceea, uneori va fi adevărat că „biserica" prezintă 
greşelile şi defectele noastre, nu caracterul desăvârşit 
al lui Dumnezeu. Dar, oricare ar fi slăbiciunile ei, 
biserica a fost înfiinţată de Dumnezeu cu scopul 
clar ca fiecare dintre noi să îşi formeze un caracter 
ca al Domnului Hristos şi să vestim întregii lumi 
Evanghelia.

Acesta este motivul pentru care avem nevoie de 
biserică şi biserica are nevoie de noi.

Robert Folkenberg este preşedintele Conferinţei Generale a
Bisericii Adventiste de Ziua a Şaptea.

Adventist Review, 2 iulie 1998

Robert Folkenberg

Biserica nu este 
un mijloc de 
m ântuire, ci 
doar o exprima
re a mântuirii.
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mână de pietriş din Ţara 
Granitului (New Hamp- 
shire).“ Aşa îl numea isto

ricul adventist Arthur Spalding pe 
Uriah Smith un american curajos, 
născut la West Wilton, New Hamp- 
shire, unul dintre pionierii adven
tişti cei mai prolifici şi cu persona
litate foarte captivantă.

Nu cunoaştem profilul religios 
al tatălui lui Smith, care murise când 
Uriah avea 20 de ani, dar mama lui 
Uriah fusesem „mişcarea de la 1844“ 
şi cultivase o intensă preocupare 
pentru valorile spirituale ale copiilor 
săi. Aceasta avusese o influenţă 
bună şi, chiar înainte de adolescenţă, 
Uriah se identificase cu cei care 
aşteptaseră revenirea Domnului pe 
22 octombrie 1844.

De mic, o infecţie la piciorul stâng 
făcuse ca acesta să-i fie amputat 
deasupra genunchiului. Dar pierderea 
piciorului nu suprimase curiozitatea 
sa intelectuală şi nu împiedicase dez
voltarea minţii sale disciplinate. Din 
1848 până în 1851, el a urmat cursu
rile la prestigiosul colegiu Phillips 
Exeter. Fusese nominalizat să intre la 
Colegiul Harvard, când au intervenit 
împrejurări de natură providenţială 
şi, în loc să ajungă student la una 
dintre principalele universităţi ame
ricane din sud-estul Statelor Unite, 
Smith s-a unit cu grupul firav de 
adventişti din Rochester, New York, 
care scriau, tipăreau şi răspân
deau întreita solie îngerească.

Prima contribuţie a lui Smith la 
literatura adventistă a fost o poezie 
de 35.000 de cuvinte, cu titlul „The 
Waming Voice of Time and Proph- 
ecy“ (Glasul de avertizare al timpu
lui şi profeţiei), apărută în revista Ad
vent Review and Sabbath Herald, în 
1853. în 1855, revista Advent Review 
s-a mutat la Battle Creek, Michigan. 
în acelaşi an, când avea 23 de ani, 
numele lui Uriah Smith apărea în 
caseta redacţională, ca „redactor**.

Dar talentele lui Smith nu se 
limitau la scris. El avea o aptitudine 
deosebită pentru mecanică. Pentru 
că piciorul artificial nu-i lăsa des
tulă libertate de mişcare, el a inven-

Richard Hammond

tat, în 1863, un model îmbunătăţit, 
cu încheieturile genunchilor şi glez
nelor absolut flexibile. în  1874, a 
inventat o bancă de şcoală, cu scaun 
rabatabil. Smith a vândut patenta 
pentru invenţia sa Fabricii de mobilă 
Union School din Battle Creek, 
pentru suma de 3.000 de dolari. Cu 
banii, a construit o casă spaţioasă 
pentru soţia şi cei trei copii ai săi.

Casa familiei Smith a fost un că
min ospitalier, la Battle Creek. De 
multe ori, familia Smith avea şapte 
până la nouă oaspeţi la masa de seară.

La vârsta de 42 de ani, Smith a 
fost hirotonit ca pastor al Evanghe
liei. Deşi, prin pana sa, intra în 
legătură cu un public mult mai nu
meros, de multe ori ţinea predica 
la Tabernacol, în Battle Creek. El 
împreună cu James şi Ellen White 
făceau deseori circuitul anual pen
tru întâlnirile în corturi. Dar punc
tul său forte era scrisul.

La scurt timp după mutarea la 
Battle Creek, conducătorii adven
tişti cultivau încă un interes spe
cial faţă de profeţiile din cărţile 
biblice Daniel şi Apocalipsa. Intr-o 
zi, George Amadon, Uriah Smith şi 
James White vorbeau despre nece
sitatea publicării unui volum sau a 
două volume care să ajute grupul 
restrâns, dar în creştere, al credin
cioşilor să înţeleagă aceste profeţii.

Grace Amadon (fiica lui George) 
povesteşte că James White, adresân- 
du-i-se lui George, l-a întrebat „Cine 
va scrie Daniel şi Apocalipsa? 
You, or I, or (Tu, eu sau - pronun
ţat aproximativ ca Uriah) Smith?"

Jocul interesant de sunete care 
imita pronunţia prenumelui lui Smith 
(U-R-I-A-H) i-a înveselit imediat. Şi 
lui Uriah Smith i s-a cerut să dema
reze proiectul. Cele două volume pe 
care le-a scris, Thoughts, Criticai and 
Practicai, on the Book ofRevelation 
(Idei critice şi practice despre cartea 
Apocalipsa, 1867) şi Thoughts Criti
cai and Practicai, on the Book oj 
Daniel (Idei critice şi practice despre 
cartea lui Daniel, 1873), au fost unite

nădejde
ulterior într-o singură carte, The 
Prophecies of Daniel and Revelation 
(Profeţiile din Daniel şi Apocalipsa). 
Aceasta a fost una dintre cărţile cel 
mai bine vândute ale bisericii şi evan- 
gheliştii cu literatură au vândut 
mii de exemplare în toată America de 
Nord şi în lume. A fost revizuită de 
multe ori, în  timpul vieţii lui 
Smith, şi încă este foarte răspândită.

Adventiştii care serbau Sabatul 
s-au organizat ca biserică în 1863, 
având cam 3.500 de membri. Zece 
ani mai târziu, numărul lor era mai 
mic decât 5.900. în general, singura 
legătură a multor membri cu biserica 
era mijlocită de revista săptămânală 
Advent Review and Sabbath Herald.

Primii adventişti aveau puţini 
prieteni şi, în general, erau ridicu
lizaţi de cei necredincioşi. Ca mi
noritate, răspândiţi în multe locuri, 
erau obişnuiţi cu râsul batjocoritor, 
cu privirile încruntate şi reci ale rude
lor şi vecinilor. Nu e de mirare că, 
în  revista Review, a fost tipărită ur
mătoarea invitaţie: „Păzitorii Sabatu
lui care trec prin Terre Haute, Indiana, 
sunt rugaţi să se oprească în vizită 
la familia lui W. R. Parsons, pe Strada 
North Eighth, în partea de est, a 
cincea uşă, la nord de Indiana şi de 
calea ferată spre St. Louis“ (Review 
and Herald, 7 ian. 1873).

Astăzi, am zâmbi dacă am găsi un 
astfel de anunţ în revista oficială a 
bisericii noastre. Pentru că, de la data 
când apărea această rugăminte nos
timă a unei familii care trăia izolată 
şi probabil cu mijloace modeste, nu
mărul adventiştilor din lume a crescut 
la peste nouă milioane.

De nimic nu se bucurau Smith şi 
colegii lui de la Review mai mult de
cât de rapoartele din toată ţara (Statele 
Unite) care trâmbiţau „înaintarea ca- 
uzei“ . Fără instrumente sofisticate sau
o pregătire strălucită, „apostolii1* pi
onieri se rugau mult, ţineau predici 
lungi şi botezau mulţi oameni. Uneori 
aveau păreri total diferite între ei, dar 
deosebirile de vederi rareori reuşeau 
să împiedice pentru mult timp an
gajamentul lor faţă de „poruncile 
lui Dumnezeu ş' "redinţa lui Isus“ .

Al dv. în fericita
O
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Puterea cuvântului scris
Mulţi dintre primii adventişti a- 

veau o gândire foarte independentă şi 
nu ezitau să se exprime direct şi in
sistent, când se prezenta ocazia. Cori
dorul cel mai accesibil în timpul 
acela era în paginile revistei Review.

Câteva persoane cu o atitudine 
inoportună aveau pretenţia ca redac
torul să publice toate materialele neso
licitate pe care le trimiteau ele. In 
definitiv, nu plătiseră 2 dolari pen
tru un abonament anual? Şi nu aveau 
dreptul să se facă auzite? Nu puţini 
scriau mesaje cât se poate de vehe
mente, ca să-l corecteze pe redactor. 
Acestora Smith le răspundea cu 
un salut tipic, care începea aşa: 
„My dear exdted brother..“ (aprox.: 
„Stimate frate supărat...")

Din când în când, cititorii trimi
teau o mulţime de întrebări pe teme 
biblice, care puteau lua uşor un se
mestru întreg de studiu. Ei aveau 
chiar temeritatea să ceară un „răs
puns neîntârziat**.

Apoi erau abonaţi a căror expe
rienţă religioasă, nu fără motiv, nu 
se maturiza o dată cu înaintarea în 
vârstă. Aceştia erau mai bine cunos
cuţi pentru lucrurile pe care le con
damnau decât pentru cele pe care 
le aprobau. Faţă de aceştia, Smith 
ajungea mai uşor să se supere şi să 
fie nerăbdător. într-un editorial, i-a 
descris pe aceşti sfinţi ca fiind mem
bri din „seminţia lui Meroza** şi în 
treba: „Care au fost temele lor în tre
cut? Au fost acestea: ’Noi nu credem 
în organizaţie’; ’nu credem în dăru
irea sistematică’; ’nu credem în edi
turi cu maşini electrice de tipărit’; 
’nu credem în întâlniri în  corturi’; 
’nu credem în înfiinţarea unui insti
tut de sănătate’; ’nu credem în înfi
inţarea unui colegiu’;... şi, dacă aceşti 
stimaţi 'necredincioşi’ ar ajunge vreo
dată în împărăţie, când marile mulţimi 
vor veni de pe uscat şi de pe mare, 
ne aşteptăm să-i auzim spunând: 
’Nu credem într-o mulţime aşa de 
mare’; ’nu credem în toată această 
agitaţie pentru întemeierea împărăţiei 
lui Dumnezeu’** (Ibid., 3 apr. 1879).

De asemenea, Smith nu se te
mea să scrie ca să-i apere pe credin
cioşii adventişti de ipocriţii care îi 
înşelau. Orice purtare care aducea 
a prefăcătorie era ţinta mâniei sale, 
aşa cum arată, de exemplu, acest ti

tlu exploziv care apăruse într-un nu
măr al revistei: „Opriţi-1 din drum**.

„Aflăm că, în  nordul statului 
Michigan, lucrează un cetăţean 
pe nume Hardin Sterling, care se 
pare că ar trebui să-şi schimbe 
num ele în Hardly Sterling [Om 
de Nimic]... Nu aparţine bisericii 
noastre nici un pastor cu acest 
nume“ (Ibid., 1 mai 1879).

Hardin, un om lipsit de princi
pii morale, călătorea dintr-un loc în 
altul şi profita de bunăvoinţa şi dăr
nicia adventiştilor răspândiţi în lo
calităţi rurale îndepărtate. Se ştia si
gur că se căsătorise cu cinci femei 
şi le părăsise. Sub o mască de evla
vie, se dădea drept pastor adventist. 
Dar se pare că, după acest semnal de 
alarmă decisiv, din Review, Hardin 
Sterling nu a mai fost văzut.

Viaţa particulară a unui 
cetăţean public

Influenţa publică a lui Uriah 
Smith, ca purtător de cuvânt al 
adventiştilor, se reflecta în purta
rea sa nobilă, de creştin. La Battle 
Creek, unde Smith era o persoană 
importantă, mulţi oameni care nu-1 
întâlniseră personal niciodată îl re
cunoşteau şi îl respectau.

In drumul său zilnic la şi de la 
redacţia revistei Review, de obicei 
se gândea la lucruri care îi cereau 
atenţia. într-o zi, Sands H. Lane, un 
predicator tânăr, care de asemenea 
mergea şchiop, s-a întâlnit cu Smith, 
care a trecut mai departe fară să-i 
răspundă la salut. Lane nu l-a în
ţeles şi, pentru un timp, a nutrit un 
oarecare resentiment faţă de Smith.

Când află despre incident, re
dactorul revistei Review se hotărî 
să corecteze impresia regretabilă 
pe care o dăduse.

A venit Sabatul. La Tabernacol, 
la Battle Creek, se oficia serviciul 
trimestrial al Cinei Domnului. După 
anunţul pentru spălarea picioarelor a 
bărbaţilor, Lane observă cu surprin
dere că Smith se îndreaptă spre el, 
cu un prosop şi un lighean cu apă. 
Se înroşi la faţă, simţindu-se vino
vat şi stânjenit, şi speră în ascuns 
că Smith va servi pe altcineva.

Dar Smith merse direct la el şi, 
în maniera lui blândă şi inofensivă, 
îl întrebă: „Frate Lane, aş putea să 
fac spălarea picioarelor cu dv.?“

Ochii tânărului se umplură de 
lacrimi şi el răspunse afirmativ. 
Aveau în comun infirmitatea şi 
Smith conduse cu tact discuţia 
spre noul pământ, unde „şchiopul 
va sări ca un cerb“ (Is. 35,6).

Cu ochii aţintiţi spre răsplătire
într-adevăr, în ultimul număr 

din Review al anului - în fiecare an - 
Smith îşi îndrepta privirea spre că
minul celor mântuiţi. Scurta retro
spectivă asupra realizărilor şi bi
ru in ţe lo r din tim pul anului se 
pierdea în slava viitoare a lucruri
lor „pe care ochiul nu le-a văzut, 
urechea nu le-a auzit** (1 Cor. 2,9).

Cea mai bine cunoscută predică 
a lui Smith a fost rostită la Battle 
Creek, cu ocazia sesiunii Conferinţei 
Generale din 1889. „ ’O, cât de dife
rită va fi lumea viitoare de cea de as- 
tăzi’“ , spuse el, citând dintr-un imn. 
„Nu văd nici urmă de blestem sau de 
păcat... Văd în toate privirile lumina 
bucuriei depline care domneşte în 
suflet... Aud un glas care spune mul
ţimii celor biruitori: 'Aceasta este 
odihna voastră pentru veşnicie; şi nu 
veţi mai cunoaşte durerea’. Aceasta 
este ţara cea bună pe care putem mer
ge să o luăm în stăpânire... Dacă este 
aici cineva care nu şi-a îndreptat 
pasul spre Sion, daţi-mi voie să 
spun: ’Vino cu noi, şi îţi vom face 
bine’ (Num. 10,29)“ (General 
Conference Bulletin, 29 oct. 1889).

în  1903, când avea peste 70 de 
ani, Smith a fost numit delegat la 
sesiunea Conferinţei Generale, con
vocată în acea primăvară la Oakland, 
California. Căi ătoria depăşea puteri
le sale fizice şi el nu a participat, 
în  schimb, a scris ultimul său me
saj pentru cei care urmau să se în 
trunească în curând la conferinţă.

Cu aceeaşi notă de siguranţă din 
primele sale zile ca redactor neînfri
cat al revistei Review, el îi asigura 
că „sunt alături de voi în efortul de 
a vesti în această generaţie Evanghelia 
împărăţiei... Iar încheierea acestei 
lucrări va fi semnalul pentru încoro
narea Regelui nostru care vine** 
(Review and Herald, 10 mai-. 1903).

El şi-a semnat mesajul: „Al dv. 
în fericita nădejde, Uriah Smith**.

Richard Hammond este profesor pen
sionar la Lorna Linda, California. 

Adventist Review, 26 iunie 1997
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Pagina pastorilor

Plural ismu I
loan 3 ,32.; 1 4,6

U
nicitatea credinţei creştine 
se poate vedea uşor atunci 
când este comparată cu cele
lalte religii mari din lume. Cele mai 

multe religii se concentrează asu
pra declaraţiilor privitoare la doc
trină, asupra adevărurilor trans- 
cedentale, a regulilor şi hotărâ
rilor. Creştinismul are caracteris
tici sim ilare. Totuşi, în  centrul 
său se află relaţiile, relaţiile verti
cale şi cele orizontale.

în  primul rând, ne concentrăm 
atenţia asupra relaţiei noastre verti
cale, cu Domnul Hristos. în  al doilea 
rând, ne concentrăm asupra relaţiilor 
orizontale cu semenii noştri.

Este normal ca, în calitate de 
creştini, să avem unele adevăruri 
doctrmale obiective, care ne cheamă 
la aceste relaţii verticale şi orizontale 
şi ne călăuzesc în ele. Aceste învă
ţături doctrmale noi le numim „ade- 
vărul“ . Ele se găsesc în Biblie.

Deşi avem mult de-a face cu 
adevărul, înţelegem că aceste 
adevăruri sunt descoperiri ale unui 
Dumnezeu îndurător, date copiilor 
Săi, pe care îi iubeşte. Acesta este 
Dumnezeul cu care dorim să in
trăm într-o relaţie mântuitoare.

Cuvintele apostolului loan, din
1 loan 5,12, arată importanţa aces
tor descoperiri. „Cine are pe Fiul 
are viaţa; cine n-are pe Fiul lui 
Dumnezeu n-are viaţa“ .

Adevărurile doctrmale au conţi
nut şi scop doar dacă ne conduc şi 
ne ajută să rămânem în legătură cu 
Domnul nostru, singurul care poate 
să ne împlinească nevoile în această 
viaţă, singurul care poate să ne dea 
viaţa veşnică. Prin urmare, ca ad
ventişti de ziua a şaptea, adevărul 
ne preocupă. Ne împotrivim cu 
toată puterea la tot ce ascunde sau 
d istruge aceste rea lită ţi doctri- 
nale. De ce? Pentru că învăţăturile 
false împiedică şi deseori distrug 
relaţia credincioşilor cu Domnul 
Isus Hristos.

Robert Folkenberg

în  loan 8,32, Isus spunea: „Veţi 
cunoaşte adevărul, şi adevărul vă va 
face liberi“ . El a mai spus: „Eu sunt 
Calea, Adevărul şi Viaţa“ (loan 14,6).

A devărata cunoaştere cu pri
vire la El ne face liberi. Cunoaş
terea şi primirea adevărului des
coperit în  Domnul Isus trebuie 
să ne elibereze de teamă şi neliniş
te. Putem fi siguri de relaţia noas
tră cu Domnul Isus şi de favoarea 
lui Dumnezeu Tatăl. Astfel putem 
avea siguranţa vieţii veşnice.

Preocuparea noastră pentru o 
doctrină corectă are de-a face cu 
anumite minciuni despre Domnul 
Isus şi despre lucrarea Sa pentru 
mântuirea omului. In loan 8,44,

Pluralismul pare să 
fie deschis şi dispus 
să adopte multe pozi
ţii teologice diferite.

Domnul Isus a spus că Satana este 
mincinos. Fiind mincinos, Satana 
urăşte adevărul. El caută permanent 
să ascundă adevărul. Doar atunci 
poate să rupă relaţia noastră cu 
Domnul Hristos şi să ne înrobească.

Satana are mii de căi prin 
care să-şi atingă acest scop. Una 
dintre ele este să ne convingă că 
nu există o înţelegere unică a 
adevărului. Chiar dacă există un 
adevăr, sugerează el, nu-1 putem 
înţelege şi pătrunde pe deplin. în  
lumea teologică, această idee se 
numeşte pluralism.

Definirea pluralismului
N oţiunea de pluralism  a înce

put să prindă rădăcini în  lumea 
conservatoare a teologilor, în 
prima jum ătate a anilor 1970. De 
exemplu, B iserica Metodistă

Unită a adoptat pluralismul şi a 
inclus această noţiune în  m anu
alu l său de doctrină  în  1976. 
Definiţia metodistă este defalcată 
în  următoarele şapte declaraţii, 
care explică ipotezele de bază 
ale pluralismului:

1. Limbajul este limitat ca mijloc 
de exprimare a adevărului.

2. Recunoscând aceasta, p lu 
ralism ul permite mai mult decât 
o singură exprim are verba lă  a 
adevărului c reştin .

3. Fiecare declaraţie de felul 
acesta arată spre adevăr, dar nici 
una nu-1 poate epuiza.

4. Nici o declaraţie despre 
adevărul creştin nu poate exclude 
toate celelalte astfel de declaraţii.

5. Solia creştină are o identi
tate care poate fi recunoscută, 
deci există continuitate în tre d if
eritele sale exprim ări verbale.

6. Această identitate şi 
această continuitate pot fi păstrate 
în diferite sisteme teologice.

7. Când diferitele sisteme 
teolo-gice vin în conflict unele cu 
altele, deosebirile pot fi discutate 
pe baza dovezilor şi argumen
telor convingătoare.

Poate limbajul să comunice în 
mod eficient adevărul absolut?

Când intrăm în sfera limbajului 
şi a adevărului, ne dăm seama că in
trăm într-un domeniu de mare com
plexitate şi astfel suntem implicaţi 
într-o dispută aprigă în cadrul teo
logiei actuale. Iar aceasta ne poa
te îndepărta mult de drumul bun. 
Nu trebuie să ne lăsăm îndepărtaţi. 
Totuşi, trebuie să discutăm subiec
tul acesta într-o măsură, ca să 
înţelegem problemele care con
fruntă astăzi teologia adventistă.

Natura limbajului şi relaţia sa 
cu adevărul ne cer să privim la 
aceste probleme. Dacă limbajul tre
buie să fie un mijloc de comunicare 
a adevărului, atr ici el trebuie să
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fie în stare să definească adevărul 
şi minciuna şi să facă deosebirea 
între cele două. De fapt, dacă lim
bajul nu poate face deosebirea în
tre adevăr şi minciună, între reali
tate şi ficţiune, atunci este distrusă 
orice comunicare logică.

Această concluzie s-ar aplica, 
evident, şi la pretenţiile pluralismu
lui. Dacă nici măcar cel mai bun 
limbaj nu poate face deosebire în
tre adevăr şi minciună, atunci pre
tenţiile de autenticitate ale plura
lismului sunt de asemenea ilogice 
şi trebuie respinse.

Pluralismul, nefiind dispus să-şi 
recunoască propriile contradicţii, 
pare să fie deschis şi dispus să adop
te multe poziţii teologice diferite.
El promite că va garanta pacea şi 
armonia chiar în cadrul diferitelor 
discipline teologice. Totuşi, în reali
tate face exact invers. Pluralismul 
teologic va adopta diferite puncte de 
vedere teologice şi etice doar atâta 
timp cât acestea se înscriu într-un 
cadru liberal şi umanist.

Pluralismul nu este o idee 
nouă. Cu o generaţie în urmă, sa
vantul conservator Allan Bloom 
numea această aşa-zisă deschidere 
„închiderea minţii americanilor*1.

Totuşi, posibilitatea noastră 
de a comunica unii cu alţii se 
bazează pe concepţia conserva
toare că există o lum e reală  
d is tin c tă  de lim b a ju l nostru , 
dar descrisă de lim baj în  mod 
convenabil. Această realitate de
vine criteriul pentru a face deose
bire între afirmaţiile adevărate şi 
cele false. Această realitate se 
bazează pe două noţiuni: prima 
este că termenul „realitate" re 
flectă în mod clar adevărata stare 
a lucrurilor. A doua, că realitatea 
sau convingerile adevărate pot 
fi exprimate în raţionamente şi 
afirmaţii comunicate prin limbaj.

Dacă înţelegem  astfel reali
tatea, atunci limbajul este un in
strument viabil pentru descrierea 
adevărului şi pentru a face afirma
ţii autentice cu privire la adevăr. 
Totuşi, limbajul nu poate ajunge 
să se substituie adevărului pe care 
îl transmite. Adevărul rămâne 
acelaşi, oricât de confuz poate fi 
limbajul şi indiferent de eforturile 
limbajului de a-1 denatura.

Pluralismul şi postmoderuismul
Dar această realitate nu a 

op rit dezvo ltarea m inciunii. 
Astăzi, postmodemismul a dus 
ideea de pluralism la extreme de 
neimaginat. Cu noua sa identi
tate, fiind mai sofisticat şi mai 
atractiv , p lu ralism ul rem ode- 
lează radical cu ltu ra  noastră  şi 
cred in ţa noastră  re lig ioasă .

în tr-u n  artico l cu titlul „A 
Postmodem Scandal“ , Gene 
V eith prezintă patru idei despre 
postm odern ism , care dem ască 
efo rtu rile  lui de a reinterpreta 
realitatea astfel încât să distrugă 
adevărul aşa cum este desco
pe rit în Scriptură. Cele patru 
idei sunt următoarele:

Dacă biserica noas
tră ar accepta plu
ralismul, nu am mai 
putea susţine că noi 
cunoaştem adevărul.
A

întregul program 
misionar al biseri
cii noastre mondiale 
ar fi compromis. Şi 
s-ar pierde raţiunea 
existenţei noastre.

1. Adevărul este „construit** 
(interpretat).

2. Adevărul depinde de in ter
pretare.

3. Adevărul este o expresie a 
puterii şi

4. Adevărul poate fi fragmentat.
V eith  arată că filozo fia  şi

teo log ia  postm oderne resp ing  
toate pretenţiile de adevăr obiec
tiv. în  acest ocean al re la tiv ită 
ţii, fiecare  om şi fiecare popor 
îşi construieşte propria în ţe le 
gere privind adevărul. Fiecare 
declara ţie  cu p riv ire  la adevăr 
este la fel de valabilă ca oricare 
alta. De exemplu: M inciuna este 
im posibilă, pentru că presupune

realitatea obiectivă. Prin urmare, 
în  gândirea postm odernă, a-i 
convinge pe oam eni că ai drep
tate este ceva care ţine de inven
tivitate. Aşa cum se spune de mul
te ori astăzi despre lumea poli
tică, „invenţia este literalmente 
totul**. Dacă toate pretenţiile de
spre adevăr sunt doar „construc- 
ţii“ , adică interpretări, atunci ele 
pot fi reinterpretate la infinit.

Pluralismul a dat apoi naştere 
la ideea că adevărul este o „con- 
stracţie** (invenţie) pur omenească. 
Adevărul ca un absolut nu mai exis
tă. Inconsecvenţele sau minciunile 
şi erorile evidente nu mai frământă 
m intea postm odernă, pentru că 
înseşi cuvintele au încetat să aibă 
sensuri stabile. Adevărul depinde, 
deci, de interpretarea care i se dă. 
Cei care au putere impun altora 
ideile lor despre adevăr şi realitate. 
Nu adevărul, ci puterea contează. 
Oricine poate să-şi comunice pro
priile interpretări cel mai bine ori 
să le vândă altora este acceptat ca 
şi când ar avea dreptate.

O altă idee care creează con
fuzie în  privinţa realităţii este 
ideea sau credinţa că adevărul 
poate fi fragmentat. Este ideea că 
diferitele componente din caracte
rul şi din acţiunile noastre nu se in
fluenţează deloc unele pe altele.

Implicaţiile pluralismului 
pentru adventism

D acă b is e r ic a  n o a s tră  ar 
accep ta  p lu ra lism u l, nu am 
mai putea susţine că noi cunoaş
tem  ad evăru l. C h iar dacă am 
p u tea  p re tin d e  că adevăru l se 
p o triv eşte  pen tru  o p arte  a lu 
m ii, nu am pu tea spune că un 
anum it adevăr se p o triv eşte  
pen tru  toată  lum ea. în  cazul 
acesta , lu c ra rea  n o astră  de 
evanghelizare ar fi lipsită repe
de de so lia  sa şi de pu terea de 
a-i câştiga pe alţii la  credinţa 
noastră. întregul program  m isi
onar al bisericii noastre mondi
ale ar fi compromis. Şi s-ar p ier
de raţiunea existenţei noastre.

T o t ce su s ţin e  ad ev ă ru l 
n ostru : au to rita tea  Scrip turii, 
c reaţiunea specială, Sabatul 
z ilei a şaptea, sfârşitu l lum ii, 
im inenţa celei de-a doua veniri
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a D om nului H ristos, faptul că 
B iserica A dven tistă  de Z iua a 
Şaptea este adevărata b iserică, 
toate acestea şi-ar pierde sem ni
ficaţia. O pierdere dezastruoasă! 
Următoarele citate descriu ce s-a 
întâmplat cu Biserica Metodistă, 
când a acceptat pluralismul.

„ în  ultim ii ani, am avut 
tendinţa să pierdem din vedere 
punctul central al doctrinei şi, 
ca metodişti uniţi, ne-am permis 
să insistăm asupra interpretărilor 
contradictorii, cărora le-am  dat 
num ele dezagreabil de p lu ra 
lism. Iar uneori am vorbit ca şi 
când p lu ra lism ul nostru  ar fi 
cel care ne ţine uniţi şi ar repre 
zen ta  sem nul nostru  cel m ai 
d istinc tiv !... A  sugera aceasta 
înseamnă să inspirăm numai 
haos şi dezintegrare1* (W hat 
We Believe, The Interpreter, mar- 
tie-aprilie 1982, pag. 8).

„Este evident, deci, că accep
tarea oficială a p luralism ulu i a 
generat problem e mai adânci 
decât cele pe care le-a rezolvat, 
în  loc să-i conducă pe metodiştii 
uniţi la o înţelegere mai mare a 
credinţei lor, pluralism ul i-a 
făcut să piardă din vedere punc
tul central al doctrinei care ar 
trebui să-i unească. Iar aceasta, 
la rândul său, a subm inat un i
tatea necesară pentru lucrarea 
m isionară, care este vitală, şi 
pentru slujire4* (Jerry L. W alls, 
The Problem  o f  P lu ra lism , 
Recovering United M ethodist 
Iden tity , pag. 9).

Este aceasta direcţia pe care 
vrem  să o ia B iserica A dven
tistă de Ziua a Şaptea?

Am fost şi continuăm să fim 
o biserică întemeiată pe adevă
rurile Scripturii. Vrem să aban
donăm această temelie biblică? 
Dacă nu păstrăm Biblia ca pe 
călăuzitorul şi autoritatea noas
tră, ce vom avea de spus lumii?

Trebuie să ne punem  aceste 
întrebări: Putem fi absolut siguri 
de ceea ce spune şi cere D um 
nezeu de la poporul Său? Putem 
cunoaşte cu certitudine voinţa 
descoperită a lui Dumnezeu cu 
privire la învăţăturile inspirate şi 
pline de autoritate ale Domnului 
Hristos şi ale Cuvântului Său?

Ce putem  spune despre purtarea 
şi stilul de viaţă ale adventiştilor 
de ziua a şaptea? Ce spune Cuvân
tul lui Dumnezeu? Aceste întrebări 
sunt de importanţă vitală pentru 
misiunea bisericii noastre.

1. Este Biblia Cuvântul inspi
rat, infailibil, plin de autoritate 
al lui Dumnezeu?

în  u ltim ii câ ţiv a  ani, s-a 
d e z v o lta t ceea ce se num eşte 
neo-ortodoxie, atribuită de obicei 
teologului elveţian Karl B arth. 
N eo-ortodoxia este  un com pro
m is în tre  liberalism  şi funda- 
mentalism. Ea recunoaşte că Biblia 
este Cuvântul Iui Dumnezeu, dar 
susţine că este şi cuvântul omu
lui. Problema care se ridică atunci 
este  că nu avem  nici o p o s ib ili
ta te  să separăm Cuvântul lui 
Dumnezeu de cuvântul omului, în

Satana caută per
manent să ascundă 
adevărul. Doar a- 
tunci poate să rupă 
relaţia noastră cu 
Domnul Hristos şi 
să ne înrobească.
Scriptură. Prin urmare, autoritatea 
Scripturii este compromisă.

Totuşi, Biblia nu recunoaşte 
acest amestec dintre Cuvântul 
lui Dumnezeu şi cel al omului, 
dintre adevăr şi minciună. Ea 
pretinde că este Cuvântul lui 
Dum nezeu, insp irat în  to ta li
tate şi, deci, infailibil.

„Toată Scriptura este insuflată 
de Dumnezeu** (2 Tim. 3,16). Apos
tolul Petru ne spune că „nici o pro- 
orocie n-a fost adusă prin voia omu
lui; ci oamenii au vorbit de la Dum
nezeu, m ânaţi de Duhul Sfânt**
(2 Petru 1,21). însuşi Domnul Isus 
a susţinut autoritatea Scripturii 
când a spus că „Scriptura nu poa
te fi desfiinţată** (Ioan 10,35).

Cuvintele lui Martin Luther în 
faţa Dietei din Worms arată credinţa 
lui privitoare la Scripturi. El a spus: 
„întrucât maiestatea voastră şi alte

ţele voastre îmi cereţi un răspuns 
clar, simplu şi precis, vi-1 voi da şi 
este acesta: Nu pot supune credinţa 
mea papei sau conciliilor, pentru 
că este clar ca ziua că, de multe ori, 
au greşit şi s-au contrazis unii pe 
alţii. Deci, dacă nu voi fi convins 
prin mărturia Scripturii.... nu pot şi 
nu voi retracta** (Tragedia Veacu
rilor, ed. 1996, pag. 159-160).

2. Se poate avea încredere 
în toate descoperirile şi învă
ţăturile Bibliei?

Este Biblia o descoperire pe deplin 
inspirată şi autentică a lui Dumnezeu 
şi a voinţei Sale pentru viaţa noastră? 
Sau este un amestec de învăţături 
omeneşti şi divine? Conţine Biblia 
greşeli şi neadevăruri? A creat Dum
nezeu într-adevăr lumea aceasta în 
şase zile literale? Este Sabatul zilei 
a şaptea ziua biblică de închinare 
şi obligatoriu pentru toţi oamenii? 
Trebuie să înţelegem literal raportul 
despre grădina Eden? Au fost Adam 
şi Eva oameni adevăraţi? Ce putem 
spune cu privire la istoria despre 
amăgirea Evei de către şarpe şi 
mâncarea din fructul oprit?

Ce spune Biblia? „Toată Scrip
tura este insuflată de Dumnezeu şi 
de folos ca să înveţe, să mustre, să 
îndrepte, să dea înţelepciune în 
neprihănire, pentru ca omul lui 
Dumnezeu să fie desăvârşit şi cu 
totul destoinic pentru orice lucrare 
bună“ (2 Tim. 3,16.17).

E llen  W hite  scrie  astfel:
,,E xistă unii care se pot crede 
pe  deplin în  stare, cu judecata 
lor m ărginită, să ia  Cuvântul lui 
Dumnezeu şi să spună care cuvin
te sunt inspirate şi care cuvinte 
sunt neinsp irate . V reau să vă 
avertizez să vă feriţi de această 
atitud ine, fra ţii m ei pasto ri... 
Dumnezeu nu a autorizat pe nici 
un om mărginit să aleagă sau să 
resp ingă  [părţi] din Cuvântul 
Său“ (Ellen White, în SDA Bible 
Commentary, voi. 7, pag. 919).

Iar în  Introducerea cărţii Tra
gedia Veacurilor, sora White ex
plică: „D ar Biblia, cu adevărurile 
ei date de Dumnezeu, exprimate 
în  limbaj omenesc, prezintă o 
unire a divinului cu umanul...

în  Cuvântul Său, Dumnezeu le-a 
încredinţat oamenilor cunoştinţele 
necesare pentru 'intuire. Sfintele
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Scripturi trebuie primite ca fiind 
o descoperire plină de autoritate, 
infailibilă, a voinţei Sale. Ele sunt 
măsura caracterului, descoperi
torul doctrinelor şi mijlocul de 
testare a experienţei" (Tragedia 
Veacurilor, pag. 5).

3. Cum a privit Domnul Isus in
spiraţia Scripturii?

Putem fi siguri de integrita
tea Scripturii? Da! Şi avem m ul
te motive s-o facem. Unul dintre 
cele mai importante este faptul 
că Domnul Isus a susţinut autori
tatea Scripturii. El a spus: „Omul 
nu trăieşte numai cu pâine, ci cu 
orice cuvânt care iese din gura 
lui Dumnezeu" (Mat. 4,4).

în Ioan 17,17 Domnul Isus S-a 
rugat: ,,Sfinţeşte-i prin adevărul 
Tău“ . In acelaşi verset, El afirmă 
clar că Scripturile sunt izvorul ade
vărului. „Cuvântul Tău este ade- 
vărul.“ Scripturile sunt, deci, o 
revelaţie a adevărului.

4. Există gi'eşeli şi neadevăruri 
în Biblie?

Permiteţi-mi să vă prezint un ci
tat din Pana Inspiraţiei:

„Cei care se gândesc să simpli
fice presupusele dificultăţi din Bi
blie, măsurând cu judecata lor îngus
tă ce este inspirat şi ce nu este in
spirat, mai bine şi-ar acoperi faţa, 
cum a făcut Ilie atunci când glasul 
lui Dumnezeu i-a vorbit într-un 
susur blând şi subţire... Deşi prezintă 
primejdiile care se înmulţesc în 
timpul sfârşitului, El [Dumnezeu] 
nu a calificat nici un om mărginit 
să descopere taine ascunse şi nu a 
autorizat pe nici un om sau clasă 
de oameni să dea verdictul, spunând 
ce este şi ce nu este inspirat.

Când oamenii, cu judecata lor 
limitată, consideră necesar să 
înceapă să cerceteze Scripturile 
ca să definească ce este şi ce nu 
este inspirat, ei merg înaintea 
Domnului Isus ca să-I arate o cale 
mai bună decât cea pe care ne 
conduce El... Eu iau Biblia aşa 
cum este, drept Cuvântul inspirat 
[al lui D um nezeu ]. Eu cred 
afirm aţiile sale în  to talitate" 
(E llen  W hite, în  SDA Bible 
Commentary, voi. 7, pag. 944).

5. Dovezi că Biblia este cu ade
vărat Cuvântul lui Dumnezeu

Influenţa Scripturilor asupra

oamenilor de-a lungul istoriei măr
turiseşte cu putere despre originea 
divină şi despre inspiraţia Scripturii. 
Schimbarea radicală pe care a pro
dus-o Biblia în viaţa a milioane de 
oameni de-a lungul istoriei consti
tuie o dovadă convingătoare că 
Biblia este Cuvântul lui Dumnezeu.

Marii conducători creştini din 
trecut au susţinut valabilitatea Bi
bliei: apostolul Pavel, John Bunyan, 
Martin Luther, John Wesley, D. L. 
Moody, Charles Haddan Spurgeon, 
iar astăzi, Billy Graham.

Acelaşi lucru se poate spune 
despre influenţa Bibliei asupra 
popoarelor. Istoria popoarelor con
firmă autenticitatea, originea su
pranaturală şi puterea Scripturii.

„Sfintele Scripturi 
trebuie primite ca 
fiind o descoperire 
plină de autoritate, 
infailibilă, a voinţei 
Sale. Ele sunt măsura 
caracterului, desco
peritorul doctrinelor 
şi mijlocul de testare 
a experienţei  ̂(Ellen 
White, Tragedia 
Veacurilor, pag. 5).

Din contră, răul produs de 
popoarele şi de oamenii care au 
respins Biblia ca fiind Cuvântul 
lui Dumnezeu m ărturiseşte de 
asem enea cu p u te re  desp re  in 
sp ira ţia  şi in flu en ţa  sigură  şi 
transfo rm atoare  a m arilo r ade
văruri ale Scripturii. Nazismul 
şi filozofia com unistă ateistă 
sunt cele mai clare exemple de
spre rezultatul rău al respingerii 
Scripturilor şi a m arilor adevă
ruri pe care le conţine ea şi pe 
care adventiştii sunt angajaţi să 
le vestească lumii întregi.

6. Ţinând cont de aceste re

alităţi, spre ce trebuie să ne în
dreptăm atenţia în studiul Bibliei?

Domnul Isus a spus despre 
Scripturi: „Cercetaţi Scripturile 
pentru că socotiţi că în ele aveţi 
viaţă veşnică, dar tocmai ele măr
turisesc despre Mine“ (Ioan 5,39).

întreaga Biblie este o prezentare 
a adevărurilor mari care descoperă 
pe Domnul Isus şi ceea ce face El 
în lumea noastră. Dacă vrem să-L 
cunoaştem pe Mântuitorul şi să ne 
unim cu El în lucrarea Sa, trebuie 
să studiem şi să cunoaştem marile 
doctrine care descoperă pe Dom
nul Hristos şi lucrarea Sa.

Relaţia cu Domnul Isus şi coope
rarea cu el în lucrarea Sa trebuie să 
fie scopul suprem al lucrărilor noastre 
multe şi variate. Predicarea şi pre
darea marilor adevăruri descoperite 
în Cuvântul lui Dumnezeu trebuie 
să fie ţinta eforturilor individuale 
şi colective, ale bisericii.

Concluzie
în tr-o  cunoscută revistă ro- 

mano-catolică, FIRST THINGS, 
a apărut recent un articol care 
subliniază im portanţa acestui 
subiect. Articolul era intitulat 
„Join the Catholic Revolution“ 
(Uniţi-vă cu revoluţia catolică). 
Voi cita prim ul paragraf:

„C hiar acum are loc o revo
luţie care schim bă faţa bisericii 
[rom ano-catolice] în  America. 
Catolicii obişnuiţi învaţă şi tră
iesc credinţa ca niciodată; ei în 
noiesc cultura catolică şi fac con
vertiţi. Care este secretul lor? Ei 
îşi umplu mintea şi inima cu ade
vărul catolic" (FIRST THINGS, 
mai 1998, #83, coperta din spate).

Adventişii de ziua a şaptea ar 
trebui să se identifice uşor cu gân
dul acesta. Nu este chiar raţiunea 
existenţei noastre să prezentăm lu
mii adevărurile mari şi eterne 
din Cuvântul lui Dumnezeu? Nu 
ar trebui să ne umplem mintea cu 
adevărul Bibliei - convingeri la 
care ţinem aşa de mult - şi să tră
im credinţa noastră ca niciodată?

Robert Folkenberg este preşedintele 
Conferinţei Generale a Bisericii 
Adventiste de Ziua a Şaptea.
Acest articol este manuscrisul predicii 

sale cu ocazia Conferinţei asupra 
Bibliei, ţinută la Ierusalim.
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Ce pot Dumnezeu şi Net-ul
D

orin era om mare. După 
revoluţie, de când s-a 
hotărât împreună cu 
Nuca să se aj ungă în viaţă, norocul 

îi răsări în cale. Cu o casă mare, 
aşezată strategic, chiar în faţa fer
mei la care lucrau muncitorii, ce 
altceva mai bănos putea el face 
decât... o cârciumă. Da, nu una de 
rând! Şi, cum tot omul e atras de 
ce-i nou şi frumos, cârciuma lui 
Dorin ajunse cea mai cu vază şi 
cea mai plină din toată comuna de 
peste 10.000 de suflete. Iar cârciu- 
marul, deh, ajunse om mare!

Poate că, prins de afaceri, nici 
nu băgase de seamă că, prin 
toamna anului 1996, câţiva ad
ventişti (vreo 38) înfiinţaseră în 
Dumbrăviţa o comunitate.

Intr-o zi, se vârî năpasta în 
cârciuma lui Dorin. Un neisprăvit - 
cine-1 puse?! - bău ce bău şi, deo
dată, căzu ca mort la podea! N-au 
mai avut ce-i face... Au fost şi cer
cetări şi martori... Pe Dorin nu l-au 
considerat vinovat, căci omul îşi 
făcuse treaba cinstit (poate că, dacă 
ar 11 „botezat“ rachiul, n-ar fi murit 
nenorocitul acela, mai ştii?).

Era chiar în luna lui decembrie 
1997. Spera Dorin că, o dată cu săr
bătorile, va uita şi de necazul acela.

într-o zi, ce să vezi? în faţa casei 
lui se opri nea Mihai. Mare mirare! 
Ce căuta prezbiterul adventiştilor la 
cârciumă? „Bună ziua, bună ziua...“ 
Şi, mai pe drept, mai pe ocolite, nea 
Mihai îl întrebă: „Spune, măi Dorine, 
nu te mustră cugetul? A  crăpat omul 
ăsta de mâna ta. Nu i-ai dat tu să bea? 
Bagă de seamă, sângele lui e pe 
mâinile tale... împacă-te, omule, cu 
Dumnezeu!" Din ceasul acela, Dorin 
n-a mai avut linişte. Nuca l-a simţit 
şi-l tot întreba: ,,Ce-ai Dorine?" 
Până într-o zi, când Dorin n-a mai 
putut răbda şi i-a zis: „Gata! Tre
buie să ne împăcăm cu Dumnezeu, 
că nu se mai poate!“ Zis şi făcut.

Lucian Cristescu

Nuca şi-a amintit că se trage 
dintr-o familie bună de creştini 
după Evanghelie. Dar, ca să nu fie 
cu ceartă, s-au hotărât să meargă 
pe la toţi, fără deosebire: la orto
docşi, la creştini după Evanghelie, 
la penticostali, ba chiar şi la mar
tori... O vedea Dumnezeu şi le-o 
răsplăti cu îndurare. Exact în vre
mea aceea, pastorul Ionel venise 
cu Net-ul la Dumbrăviţa. Vestea a 
ajuns şi la alde Dorin, care şi-a 
luat nevasta şi... hai la Net. Ah! 
Frumos, măi frate! Aşa ceva nu se 
vede oricând! Dar cârciuma mer
gea înainte... Să lase cârciuma pe 
mâna altora, nu-i prea venea la 
mână. Aşa că, din seara următoare, 
Dorin îşi scotea clienţii, încuia 
crâşma şi-i lua cu el la Net. Câte 
15-16 veneau în mica adunare, 
seară de seară, să vadă tot!

Când MarkFinley a făcut primul 
apel, parcă un vânt a trecut prin 
adunare. Dorin şi Nuca, cu lacrimile 
şiroaie, se ridicaseră şi păşeau co
pleşiţi spre amvon: „Vrem să ne 
împăcăm cu Dumnezeu11.

Acasă şi-au mai venit în fire. 
„Ascultă, Nuca! Sau ne pocăim, 
sau nu... Adventist cu porci nu se 
poate!“ Şi l-au chemat în grabă pe 
Gabriel, fratele lui. „Ii iei tu, mă, 
sau deschid poarta şi le dau dru
mul şi să plece unde văd cu ochii... 
Ce să vadă, că era noapte. „Ţi-ai 
pierdut mintea, nene!“ o ţinea Gabi 
înainte. Dar, până la urmă, ca să nu 
se piardă bunătatea de jivine, i-a le
gat Gabi cu o aţă şi i-a dus noaptea 
la el acasă. „Curat a înnebunit alde 
Dorin!“ La fel a făcut şi cu slana 
din pod, şi cu câmaţii înşiraţi. Cât 
despre butoaiele cu otravă, le-a 
vărsat, scurt, la canal.

Gata! Adio cârciumă!
Să vezi apoi ceartă! Au venit 

rubedeniile pe capul lor...

Sâmbetele, pe Gabi îl apuca 
hărnicia şi lucra numai în curtea 
lui Dorin, că poate-poate... Dar 
Nuca şi cu Dorin erau hotărâţi de 
tot! Prin februarie 1998, pe când 
Net-ul era pe terminate, adunarea 
se pregătea de botez. „Cum să ne 
botezăm, fraţilor?11 se jelea Dorin. 
„Adică să ne mântuim noi şi pe 
Gabi al nostru să-l lăsăm pierzării? 
Nu pot una ca asta!“ Au luat, însă, 
o hotărâre bună: „Uite, fraţilor, pe
11 mai e ziua mea de naştere. Aştept 
până atunci. Şi, fie că o veni, fie că 
nu, atunci vreau eu să mă nasc de-a- 
devărat, om nou!“

A venit şi luna mai. In ziua 
hotărâtă, Dorin şi Nuca împreună 
cu 14 dintre clienţii lor, 16 de toţi, 
stăteau înşiraţi pe marginea bazinu
lui de botez. Plângeau toţi! Singur 
Gabi, de faţă şi el în adunare, stătea 
ca de piatră... Cel puţin, aşa credea 
el. Dar Dumnezeu este maestrul 
situaţiilor imposibile. El ia piatra, 
suflă peste ea şi „hop!“ , face din 
ea un... fiu al lui Avraam. Aşa că, 
la numai trei săptămâni, pe 30 mai
- de ziua botezului naţional -, 
fra ţii au m ai făcu t un botez: 
pen tru  Gabi şi nevastă-sa.

îţi poţi închipui cum arată cerul 
pe pământ? E limpede, că numai 
în  lacrimi. Bucuria sfâşia cu du
rere inima lui Dorin şi zdrobea 
inima lui Gabi.

De vrei să cauţi azi cârciuma 
cu pricina, te duci degeaba. Căci 
Dorin şi Gabi n-au iertat-o până n-au 
desfăcut-o de tot. Au tras gardul la 
loc, iar pe locul ei au sădit floricele. 
Mai la vale, în mica adunare, în 
loc de 38, găseşti acum 59 de guri 
care cântă slavă lui Dumnezeu. La
o aşa întâmplare, ce-ai zice să faci 
şi tu, în adunarea ta, un Net?

Lucian Cristescu este directorul De
partamentului Evanghelizare şi secre

tarul Asociaţiei pastorale la Uniune.
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C
redinţa este înaintarea contra 
curentului f ir i i  pământeşti. După 
cum un avion pluteşte doar cât 
timp motoarele lui biruie gravitaţia, la fel, 

supravieţuirea spirituală depinde de lucrarea 
statornică a credinţei. Pare ciudat, dar

Criza cr
• Credinţa nu vine din senin. Ea răsare 

din cunoaşterea de Dumnezeu prin studiu 
(vezi nr. trecut al revistei) şi prin experi
mentarea rugăciunii. Sunt destui care se 
ridică de la rugăciune la fe l de seci cum au

-îngenuncheat. Motivul?
• Iată unul: ei nu cunosc principiul de bază al 

rugăciunii, cel al „comunicării b ila tera leE i
înşiruie cererile lor şi, când termină, - gata! - se 
ridică. Mai departe? E treaba Lui! Asta se cheamă 
„criza monologului “. Dar Dumnezeu nu face ni
mic fără parteneriatul omului. După ce Dum
nezeu a ascultat lista mea, e rândul Lui să-mi 
împărtăşească lista Sa! O comunicare adevărată 
este ca o şosea cu două sensuri: eu spun - El aude; 
apoi El spune - şi eu aud! Aceasta-i cauza cea 
mai obişnuită pentru care rugăciunile se termină 
chinuit după doar două-trei minute. La rugăciu
ne e nevoie nu numai de gură, ci şi de urechi.

• JDar cum să auă?“ (1) Aşteaptă (2) cu 
credinţă, înaintea Lui, (3) cugetând liniştit la 
problemele tale... Atunci mintea ta va fi  lumi
nată de înţelepciunea Lui şi vei vedea aşa cum 
vede E l Vei înţelege ce n-a fost bine şi ce-ar tre
bui să fad  ca lucrurile să se îndrepte... Experimen
tează citatul acesta: „Când orice glas amuţeşte 
şi aşteptăm în linişte înaintea Lui, tăcerea su- 
fletuluiface şi mai clar glasul lui Dumnezeu...
In mijlocul mulţimii grăbite şi în vâltoarea ac
tivităţii intense a vieţii, sufletul astfel înviorat 
va fi înconjurat cu o atmosferă de lumină şi pace.“ 
(Hristos, Lumina lumii, ed. 1997, pag. 293)

• Un om al credinţei spunea: „în rugăciune, 
mai important e să se realizeze legătura (să fiu  
cu El) decât convorbirea propriu-zisă (lista de 
probleme). Pentru mine, mai mult contează răs
punsul de la celălalt capăt al firului, un j\lo ! Da!“ 
(adică prezenţa Lui), decât răspunsul la proble
mele mele (lucrurile solicitate) “.

• Criza simţămintelor este un alt soi de criză 
a credinţei. Paradoxal, ea survine după ce 
atingi un prag înalt în experienţa rugăciunii, 
după ce dobândeşti simţământul fericit al pre
zenţei lui Dumnezeu. La câtva timp după aceea, 
când te pleci iar în rugăciune, cauţi să regăseşti 
acel preţios simţământ, dar... nu-l mai ai! Te. 
încordezi, te concentrezi, o iei de la capăt cu

credinţa nu ia formă şi nu se întăreşte decât 
în criză. Criza este dureroasă şi nedorită, 
ca efortul fiz ic  istovitor, dar este singurul 
mijloc prin care credinţa prinde contur, la 
fel ca muşchii omului. Rândurile acestea 
sunt scrise pentru cei care gustă

edinţei (2)
„Tatăl nostru"., doar ca să constaţi îngrozit că 
eşti gol şi ca de piatră. Atunci vine disperarea... 
te ridici îngrozit de la rugăciune. Nu cumva ai 
făcut ceva teribil încât eşti lepădat? Criza (am 
gustat-o şi eu) poate f i  scurtă sau lungă.

• Cauza nu-i alta decât greşeala de a căuta 
în rugăciune anumite simţăminte, în loc să 
pornim prin credinţă. Adică, în loc să ne bazăm  
legătura cu Dumnezeu pe făgăduinţa Lui, pe 
asigurarea Lui, că: „lată, Eu sunt cu tine“, 
pe care s-o credem pur şi simplu, noi căutăm  
mai întâi dovada simţămintelor noastre pe 
care le-am gustat de curând. Greşeala este 
că vreau mai întâi să simt... ca apoi să pot 
crede. Cu alte cuvinte, punem carul înaintea 
boilor sau efectele înaintea cauzei.

• Ieşirea din criză este întotdeauna aceeaşi: 
când, în groaza pierderii simţămintelor, ne pră
buşim orbiţi, neputincioşi, la picioarele Lui, 
mărturisindu-ne nenorocirea, şi când, nemai- 
având ieşire, ne abandonăm milei Lui, când îl 
luăm simplu pe cuvânt, cum am făcut-o la începu
tul credinţei, în faza prunciei fără simţăminte, 
atunci credinţa se pune la lucru şi cerul se deschi
de. Descoperim că, în tot timpul de criză, Dum
nezeu era tot acolo... Şi, ce să vezi? în mod 
uimitor: simţămintele pierdute renasc înnoite.

• „Mulţi nu exercită credinţa, în schimb 
aşteaptă acel simţământ pe care numai credinţa 
îl poate aduce“, scria Ellen White. Dar simţămân
tul nu este credinţă. Acestea două sunt deose
bite. Partea noastră este să exercităm credinţa. 
Iar simţământul bucuriei şi binecuvântarea, pe 
acestea le dă Dumnezeu. Harul lui Dumnezeu vine 
în suflet prin canalul credinţei vii, iar credinţa 
aceasta stă în puterea noastră s-o exercităm. 
Credinţa pune mâna şi apucă făgăduinţa promisă 
mai înainte ca ea să se fi  realizat... Mulţi con
fundă credinţa cu binecuvântarea care vine prin 
credinţă. Timpul când trebuie să dovedim credinţa 
este când ne simţim mai lipsiţi de Duhul Sfânt. 
Când norii negri de întuneric se lasă peste mintea 
noastră, atunci e timpul să facem ca credinţa 
noastră să străpungă întunericul şi să împrăştie 
norii..." (Early Writings, pag. 72).
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Nemurire sau înviere...

M
ilioane de oameni din societatea noastră - creştini şi necreştini - 
sunt fascinaţi după răspunsuri concrete despre ceea se întâmplă 
atunci când murim. Pentru anii, această mare dorinţă se naşte din 

durerea imediată şi aproape insuportabilă a pierderii cuiva drag. Pentru 
alţii, este doar curiozitatea de a cunoaşte ce nu se poate cunoaşte.

Industria de divertisment şi presa încurajează această fascinaţie. Artiştii 
de la Hollywood câştigă milioane de dolari pentru filme, ca Ghost (Spiritul), 
care susţin că există o viaţă imediat după moarte. Numărul din martie 1992 al 
revistei Life a consacrat articolul său principal problemelor ridicate de „experi
enţele din apropierea morţii11 - relatări despre trăirea unor senzaţii de căldură 
şi a unor sentimente nedefinite, în afara corpului, de către oameni despre care 
se crezuse că au murit, dar car e au fost resuscitaţi după ce au dat semne slabe 
de viaţă. Potrivit articolului, interesul faţă de „experienţele din apropierea 
morţii" a luat amploare după ce a fost publicată, în 1975, cartea Life After Life, 
de Raymond Moody. Cartea, o compilaţie de istorisiri despre experienţele din 
apropierea morţii, s-a vândut în şapte milioane de exemplare şi a dat naştere, 
chiar în lumea oamenilor de ştiinţă, la o „discuţie deschisă asupra acestor vizi
uni [care] a început să schimbe atmosfera din momentul morţii, în America" 
(Verlyn Klinkenborg, "At the Edge of Eternity", Life, martie 1992, pag. 66).

Concepţie populară
Dacă atmosfera din momentul morţii s-a schimbat, concepţiile cu privire 

la moarte au rămas aceleaşi; pentru că, aşa cum spune articolul mai departe, 
„concepţia populară cu privire la experienţele din apropierea morţii se 
bazează în mare parte pe o concepţie cu privire la existenţă care nu s-a schim
bat aproape deloc în mii de ani; credinţa că, în corp, locuieşte un suflet, un 
spirit sau o minte care informează conştiinţa noastră şi care părăseşte corpul 
în momentul morţii" (Ibid, pag. 73).

Practic singuri între bisericile creştine organizate, între religiile din lume, 
care sunt forme modeme de misticism şi de spiritism (cum este mişcarea 
New Age), adventiştii de ziua a şaptea se împotrivesc în mod hotărât şi sur
prinzător de uniţi acestei concepţii. Aceasta ne aduce în contradicţie şi ne 
ameninţă popularitatea faţă de aproape toată lumea, cu excepţia ateilor îm
pietriţi. Este foarte greu să întâlnim un adventist care să aibă cea mai mică în
doială despre faptul că sufletul este muritor.

Motivul acestei siguranţe îl reprezintă înţelegerea noastră absolut logică 
despre starea morţilor. Această înţelegere, bazată pe învăţătura Bibliei, stă în 
mare parte la temelia a tot ce cunoaştem despre caracterul lui Dumnezeu, 
despre natura păcatului şi despre marea luptă dintre Mântuitorul nostru, Isus 
Hristos, şi Satana - marele înşelător, cel care, „ori de câte ori spune o minciu
nă, vorbeşte din ale lui, căci este mincinos şi tatăl minciunii" (Ioan 8,44).

în  Eden, Creatorul nostru le spusese clar lui Adam şi Evei că, dacă nu 
ascultă de El (adică dacă păcătuiesc), dacă mănâncă din pomul din mijlo
cul grădinii, vor „muri negreşit" (Gen. 2,17). Această declaraţie simplă 
ar trebui să fie o dovadă biblică îndestulătoare că Dumnezeu nu ne-a dat 
suflete nemuritoare care pot să intre în legătură cu El în afara vieţii fizice. 
Totuşi, în caz că nu am înţeles de aici adevărul acesta, el este reafirmat în 
numeroase texte în întreaga Biblie.

Psalmul 6,5 spune astfel: „Cel ce moare nu-şi mai aduce aminte de Tine 
şi cine Te va lăuda în locuinţa morţilor?" în Psalmul 115,17 citim: „Nu 
morţii laudă pe Domnul şi nici vreunul din cei ce se coboară în locul tăcerii". 
Şi, desigur, există afirmaţia clasică din Eclesiastul 9,5.6: „Cei vii, în adevăr, 
măcar ştiu că vor muri; dar cei morţi nu ştiu nimic... Şi dragostea lor, şi ura 
lor, şi pizma lor de mult au şi pierit şi niciodată nu vor mai avea parte de tot 
ce se face sub soare" (vezi şiPs. 30,9; 88,10; 146,4; Is. 38,18 şi 1 Cor. 15,17.18). 

Punctefimdamentak 25 înţelegerea faptului că sufletul este muritor răspunde şi anihilează puterea
primei şi celei mai importante minciuni a lui Satana, pe care i-a spus-o Evei în 
Eden: „Hotărât că nu veţi muri“ (Gen. 3,4). Lui Adolf Hitler i se atribuie 
afirmaţia că este mai uşor să-i faci pe oameni să creat1* o minciună mare

Noi credem că plata 

păcatului este moartea. 

Dar Dumnezeu, singu

rul care este nemuritor, 

le va da viaţa veşnică 

celor pe care i-a răscum

părat. Până în ziua 

aceea, moartea va fi o 

stare de inconştienţă 

pentm toţi oamenii. 

Când Se va arăta Dom

nul Hristos, care este 

viaţa noastră, cei nepri

hăniţi, atât cei înviaţi, 

cât şi cei aflaţi în viaţă, 

vor fi glorificaţi şi 

înălţaţi ca să-L întâm

pine pe Domnul lor. A 

doua înviere, a celor 

nelegiuiţi, va avea loc cu 

o mie de ani mai târziu.

(Rom 6,23; 1 Tim  

6,15.16; Ecl 9,5.6; Ps. 

146,3.4; Ioan 11,11-14; 

Col. 3,4; 1 Cor. 15,51- 

54; 1 Tes. 4,13-17; Ioan 

5,28.29; Apoc. 20,1-10.)

Supliment 2 Curierul Adventist • August 1998



... Cum aduce speranţă credinţa 
adventistă"

decât una mică. Cât de trist este că, asupra acestui adevăr vital - ce se întâmplă 
când murim - practic întreaga lume, inclusiv creştinismul, a confirmat prover
bul oribil al lui Hitler!

O dată ce a crezut prima mare minciună, omenirea s-a angajat în mod 
inevitabil să primească multe alte minciuni care vin o dată cu ea. Unele din
tre ele se exclud reciproc, dar sunt la fel de seducătoare în orice timp, mai 
ales astăzi. în toate relatările recente ale experinţelor din apropierea morţii,
i s-a făcut cuiva vreo aluzie cu privireia iad sau la pedeapsa pentru păcat? 
Nu. Nu se vorbeşte decât despre o senzaţie de eliberare şi de plăcere ex
tremă. Mesajul evident pe care amăgitorul ar vrea să-l credem este că fie
care om, indiferent cum trăieşte sau ce crede, va fi înălţat, când va muri, 
şi va primi o răsplată imprecisă, dar plină de slavă. Astfel, dacă nu există 
pedeapsă pentru păcat, nu poate să existe păcat.

Dumnezeu este prezentat ca fiind plin de cruzime
în contradicţie evidentă faţă de această minciună, dar la fel de amăgitoare, este 

învăţătura despre un iad care arde veşnic. Dumnezeu a spus că păcatul în
seamnă moarte. Aceasta exclude orice lac veşnic al focului, în care păcătoşii 
sunt ţinuţi în viaţă şi pedepsiţi o veşnicie. Dar cea mai mare parte a creştinătăţii a 
primit învăţătura despre chinul veşnic. Şi această idee are rădăcini directe în 
prima minciună a lui Satana: „Hotăr ât că nu veţi muri“ . Dacă, spre deosebire 
de adepţii experienţelor în apropierea morţii, este corect să credem că păcatul 
va fi pedepsit, atunci o credinţă paralelă într-un suflet nemuritor, ne constrânge, 
în cele din urmă, să ajungem la concluzia că Dumnezeu este doar un monstru 
cosmic. Cum ar putea un Dumnezeu cu adevărat drept şi iubitor să răsplătească 
70 sau 80 de ani de viaţă trăită în păcat, pe pământ, cu veşnicia nesfârşită de 
chinuri de nedescris de înfiorătoare, trăite în mod conştient? Dumnezeu ar fi 
atunci un tiran de care ar trebui să ne temem şi pe care nu am putea să-L iubim.

După aceste minciuni, vine spiritismul. El poate fi cel mai sinistru 
şi, în diferitele sale forme, este practicat de tot mai mulţi oameni. Prin pre
tinse descoperiri din partea celor care au murit, cei creduli ajung pradă 
uşoară pentru tot felul de noi amăgiri.

Doctrina noastră despre faptul că sufletul este muritor, poate mai mult 
decât oricare altă doctrină, ne desparte de toate celelalte organizaţii religi
oase într-un fel care poate să atragă atenţia maselor. Ea aşază toată credinţa 
în contextul marii lupte dintre Domnul Hristos şi Satana. Ea afirmă că 
Dumnezeu este Creatorul nostru, că neascultarea este cauza tuturor 
suferinţelor noastre. Ea vesteşte un Dumnezeu al iubirii, care urăşte păca
tul, dar este îndurător şi drept în judecata Sa finală asupra păcatului. Ea răs
punde la nesiguranţa şi teama unei lumi rănite, care ne înconjoară, şi îi 
conduce pe oameni la un Mântuitor iubitor, care va reveni în curând, îi va 
învia pe copiii Săi şi-i va chema la o viaţă nouă în El.

Suntem dispuşi şi putem?
Această doctrină va face toate aceste lucruri, dar numai dacă suntem 

dispuşi şi dacă putem să vorbim despre ea. Desigur, mântuirea noastră are de-a 
face mai mult cu răspunsul la înţelegerea simplă a caracterului lui Dumnezeu, 
aşa cum este descoperit prin Fiul Său, decât cu posibilitatea de a enumera toţi 
paşii prin care am ajuns la această înţelegere. Este mult mai important să ştim, 
în adâncul fiinţei noastre, că Dumnezeu este iubire decât să ştim, în adâncul 
minţii noastre, că un anumit text o spune. Dar asta nu ajută nimănui în afară de 
noi. Cum pot convingerile noastre să ajute pe altcinva, dacă noi nu-i putem 
oferi dovezi precise, credibile, din partea unei autorităţi din afara noastră?

Poate că, mai mult decât oricare altă doctrină adventistă, înţelegerea faptu
lui că sufletul este muritor îşi găseşte aplicaţia practică atunci când ne întâlnim 
cu oamenii de pe stradă şi le vorbim despre credinţa noastră. Dar trebuie să 
avem ceva de spus. Asta înseamnă o studiere serioasă a Bibliei şi, desigur, 
chiar ceva mai multă memorare a ei, care s-a cam demodat.

Alegeţi răspunsurile corecte:

1. Ezechiel 18,20: „Sufletul 
care păcătuieşte... va m uri“ 
arată în mod clar că:

a. omul este muritor, ca ur
mare a păcatului, adică a neas
cultării de Dumnezeu.

b. omul are un suflet nemuritor.
c. oamenii care păcătuiesc vor 

trăi veşnic în  „iazul de foc“ (Apoc. 
20,10.14.15), în care vor fi chinuiţi.

2. Spiritism ul, adică pre
tinsa com unicare cu morţii:

a. se b azează  pe p rim a  m in 
ciună spusă de S atana om ului, şi 
anum e că omul este nem uritor.

b. în  form a sa m odernă, m ăr
turiseşte că prim eşte pe Domnul 
Hristos şi Biblia, dar trece cu vede
rea dreptatea lui Dumnezeu, acu
zaţiile Sale contra păcatului şi 
cererile legii Sale sfinte, făcând ca 
b inele  şi rău l să fie  relative.

c. este una d intre p rincipalele 
am ăgiri p rin  care  Satana va  duce 
în  rătăcire, în  cele d in  urmă, 
lum ea în treagă, cu excepţia celor 
care îşi în tăresc  m intea şi inim a 
cu adevărurile Scripturilor.

3. în  parabola despre om ul 
bogat şi despre săracul Lazăr, 
Dom nul Isus a subliniat aceste 
învăţături:

a. im portanţa trăirii prin C u
vântul lui Dumnezeu.

b. faptul că m orţii continuă să 
trăiască şi să fie conştienţi.

c. destinul veşnic este decis în 
această v iaţă şi nu există un al 
doilea timp de probă.

d. Scripturile sunt ghidul spre 
pocăinţă şi m ântuire; dacă nu  as
cultăm  de avertizările  din C uvân
tul lu i D um nezeu, n im ic nu  ne 
m ai poate mişca.

4. A firm aţia  lu i Pavel: „N e  
place m ult mai mult să părăsim  
corpul acesta ca să fim acasă 
la Domnul*4 (2 C o r . 5 ,8 ):

a. arată că, pentru creştini, 
moartea este un câştig - nu mai 
trec prin ispite, încercări şi dureri, 
iar la înviere vor prim i darul ne
m uririi şi corpuri proslăvite.

b. exprim ă speranţa de a fi îm 
preună cu Domnul, la  înviere; de
oarece morţii nu simt conştienţi, 
ei nu  percep trecerea timpului, iar 
dim ineaţa învierii pare că vine 
im ediat după moarte.

c. vine în  contradicţie cu 
învăţătura B ibliei despre faptul că 
sufletul om ului nu supravieţuieşte 
m orţii sale fizice.

Răspunsuri corecte:
1. a; 2. a, b, c; 3. a, c, d; 4. a, b.
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Inspirată să salveze suflete - 6

N
u toţi cei care au primit sfaturi de la Dumnezeu 
prin Ellen White au profitat de pe urma lor. Cazul 
tragic al lui Moses Huli este un astfel de exem
plu. In Mărturii, volumul 1, (pag. 440-451), există două 
mărturii prin care el a fost avertizat de primejdiile la care 

se expunea dacă rămânea pe drumul pe care pornise. O scurtă 
schiţă a vieţii lui Huli se găseşte în Seventh-day Adventist 
Bible Encyclopedia (voi. 10, ed. 1996, pag. 718). Viaţa lui 
Huli a împlinit unele dintre avertizările pe care le-a ignorat.

Moses Huli s-a născut în 1836. înainte să se alăture 
adventiştilor de ziua a şaptea, în 1857, fusese membru în 
alte trei biserici. Prima lui soţie a murit la opt săptămâni 
după căsătoria lor; el s-a recăsătorit un an mai târziu. Huli 
şi a doua sa soţie, Elvira, au avut patru copii. El era un 
predicator înzestrat, căruia îi plăceau mai ales dezbaterile 
publice. Cu timpul, a intrat în dezbateri publice cu spjritiştii, 
lucra pe care Ellen White l-a avertizat să nu-1 facă. In 1862, 
în timpul unei dezbateri, aşa cum mărturisea chiar el, nu 
se confrunta cu mediul spiritist, c i,, cu un demon care spunea 
că este dl. Downing şi care vorbea prin W. F. Jamieson“ 
(Review, 27 ian. 1863). Deşi participase atât la conferinţa 
din 1860, la care a fost ales numele „adventist de ziua a 
şaptea", cât şi la întâlnirea din 1863, la care a fost organi
zată Conferinţa Generală, Huli a apostaziat în toamna 
anului 1863 şi a intrat în rândul spiritiştilor.

La mijlocul anilor 1870, Huli era înstrăinat de a doua 
lui soţie, care primise spiritismul o dată cu el, şi începuse să 
trăiască în concubinaj cu Mattie Sawyer, un mediu spiri- 
tisL Cât timp a fost spiritist, Huli a redactat câteva reviste şi 
a scris aproape douăzeci de cărţi şi broşuri. Unele dintre 
ele sunt The Question Settled (Problema clarificată), En
cyclopedia ofBiblical Spiritualism (Enciclopedia spiritis
mului biblic) şi The Devii and the Adventists (Diavolul şi 
adventiştii). El a fost unul dintre primii care au folosit 
Biblia în încercarea de a aduce dovezi care să justifice 
spiritismul. Pentru un timp, Huli a vorbit atât de mult în 
favoarea iubirii libere, încât chiar spiritiştii erau stânjeniţi 
din cauza lui. In 1903, a devenit primul preşedinte al In
stitutului Morris Pratt, din Wisconsin, înfiinţat pentru 
pregătirea mediilor spiritiste. S-a retras din acest post în 
1906. Totuşi, la data morţii sale, la San Jose, California, 
în 1907, eraîntr-o călătorie de strângere de fonduri pen
tru acest institut.

Să ne îndreptăm atenţia spre câteva dintre avertizările 
pe care Dumnezeu i le-a trimis lui Huli. Acestea au fost 
extrase din Mărturii, volumul 1, în care sunt publicate 
două dintre scrisorile pe care i le-a trimis Ellen White. Pe 5 
noiembrie 1865, ea îi scria; „Am văzut că aceia care doresc 
au toată libertatea să se îndoiască de inspiraţia şi de 
adevărul Cuvântului lui Dumnezeu14 (pag. 441).

Pe vremea când fusese adventist de ziua a şaptea, Huli 
scrisese un material de 182 de pagini, intitulat The Bible 
from Heaven (Biblia din cer). Mai târziu, ca spiritist, a 
scris două cărţi despreinterpretarea Bibliei potrivit con
cepţiilor lui spiritiste. în  Encyclopedia ofBiblical Spiritu
alism (1895, pag. 23), spunea: „Spiritiştii de astăzi nu 
cred că Biblia este inspirată...“ Pe pagina anterioară, 
făcuse afirmaţia: „Deşi nici o parte a Bibliei nu este in
failibilă - nici o parte a ei nu este lipsită de greşeală -, 
când este interpretată corect, întreaga Biblie este folosi
toare; întreaga Biblie este bună“ .

Printre ipotezele lui Huli despre interpretarea Bibliei 
sunt următoarele, aşa cum se află în cartea scrisă de el, 
Bible - Who Wrote It? When, Where, How? Is It Infalli- 
ble? (Biblia - cine a scris-o? Când? Unde? Cum? Este ea 
infailibilă? - 1899, pag. 21, 22): „Expresiile 'oameni ai 
lui Dumnezeu’ [cu referire la 2 Petru 1,21 ] şi ’om al lui 
Dumnezeu’, totdeauna când sunt folosite în Biblie, se 
referă la medii. Duhul Sfânt este întotdeauna putere spiri
tistă. Dacă cititorul va ţine minte lucrul acesta, îl va ajuta

mult în înţelegerea Bibliei**.
Viaţa lui Moses Huli arată foarte clar tragedia şi confu

zia care marchează atât de des o viaţă trăită în neascultare.
Iată încă o afirmaţie a lui Huli care ilustrează cât de 

potrivită a fost a doua jumătate a avertizării sorei White. 
In broşura sa, The Devii and the Adventists (Diavolul şi 
adventiştii, 1899), după ce relatează pe larg istoria amăgirii 
Evei de către şarpe şi avertizarea lui Dumnezeu că, dacă 
va mânca din fructul oprit, va muri, la pagina 15, Huli scria: 
„Ca răspuns la întrebarea: ’Pe cine trebuie, deci, să credem? 
Pe Dumnezeu sau pe Satana?’ eu răspund că, în toate cazu
rile din Biblie, realitatea ne îndreptăţeşte să îl credem pe 
Satana; el a fost întotdeauna demn de încredere. Aceasta 
este mai mult decât se poate spune despre celălalt**.

La pagina 444, sora White îi scria: „Dacă vei merge 
în jos, nu vei merge singur; pentru că Satana te va folosi 
ca instrument al său pentru a duce suflete la moarte**. Nu 
numai membrii cei mai apropiaţi din familia lui Huli l-au 
urmatja spriritism, ci şi fratele său mai mare, Daniel W. 
Huli. în The Centennial Book of Modem Spiritualism in 
America (1948) - o carte care marca împlinirea a o sută 
de ani de la apariţia spiritismului modem -, la pagina 
128, citim următoarele despre Moses Huli: „Mai mult 
decât oricare alt vorbitor, acest om avea darul spiriUilui 
misionar activ. El a predat permanent spiritismul**.

Ellen White l-a avertizat pe Moses Huli şi cu privire 
la familiaritatea nepotrivită faţă de femei. La pagina 451, 
ea scria: „Când te afli printre surori, fii rezervat... Dacă 
surorile, căsătorite sau necăsătorite, manifestă prea multă 
familiaritate, respinge-le. Fii prompt şi hotărât, pentru ca 
ele să înţeleagă pentru totdeauna că nu încurajezi aseme
nea slăbiciuni**. Nu se cunoaşte exact ce s-a întâmplat 
cu a doua căsătorie a lui Huli, dar el şi-a părăsit soţia ca 
să trăiască restul vieţii în concubinaj cu un mediu spiri
tist, Mattie Sawyer. înainte să o facă, el practica deja 
„iubirea liberă**. In săptămânalul Woodhull & Clajlin’s 
Weekly din 23 august 1873, Huli explica şi încerca să 
dea o justificare logică pentru stilul său de viaţă lipsit de 
restricţii morale. Apoi enumera mai multe obiecţii ridi
cate de alţii faţă de vederile lui. Ca răspuns faţă de cineva 
care spunea ca credinţa lui Huli este „imorală, iar cei 
care o practică sunt senzuali, animalici [şi] diabolici**, 
Huli scria: „De ce este mai animalic să ni o dată pe an 
cu douăsprezece femei decât să fii de douăsprezece ori 
pe an cu o singură femeie!... Eu spun doar că nu este, 
neapărat, cu nimic mai imorală o practică decât cealaltă**.

Pe scurt, iată un ultim exemplu din sfatul soiei White. 
La pagina 441, ea îi scria lui Huli: „Dacă alegi această cale 
[să-l urmezi pe Satana], vei descoperi la sfârşit că va tre
bui să plăteşti un tribut greu şi teribil" . Fiul unui nepot 
de-al lui Huli povestea următoarele: „înainte să moară, 
unchiul Moses era foarte nefericit Se spune că i-ar fi măr
turisit unuia dintre membrii noştri loiali - cred că tatălui 
meu - că ar fi dispus să se târască pe mâini şi pe genunchi de 
la___până la___ (două oraşe mari de atunci, nu-mi amin
tesc numele), dacă prin asta ar putea ajunge înapoi unde 
a fost în biserică şi sa se bucure de favoarea lui Dumnezeu** 
(Lewis R. Ogden, Review, 5 iulie 1973). O notă tipărită 
spune că Huli a căzut în drum spre oficiul poştal. Dar în 
certificatul său de deces, după ce se arată cauza morţii în 
termeni medicali, se adaugă, în paranteză: „sinucidere**.

„In 1860, când era încă adventist de ziua a şaptea, 
Huli scrisese în Review and Herald din 29 mai astfel:
„Eu aş putea să cad de pe drum, dar dacă o voi face, voi 
fi recunoscător totdeauna pentru că cetatea este destul de 
ieftină pentru cei care ajung în ea“ . Cât de tragic este că 
Moses Huli, despre care Ellen White scria: „Dacă ai fi 
un om consacrat, evlavios, atât la amvon, cât şi în afara 
acestuia, predicarea ta ar fi însoţită atunci de o influenţă 
puternică * (pag. 447), a ales să meargă pe un alt drum.
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Cum să ne schinhăn o M ctM e
Putem să ne „programăm “ creierul prin repetarea continuă a

bunei conduite.
Gary Swanson

L
ui John Forester aproape 
că i se opri inima când se 
duse la grajdul cailor, în- 
tr-o dimineaţă, la sfârşit de săp

tămână, şi descoperi că o femelă 
■ elan, de peste 500 kg, care aştepta 
să nască, se hotărâse să locuiască 
acolo. Pentru că nu departe de 
locuinţa şi terenul său se află 
Parcul Naţional Grand Tenton, 
în nord-estul statului Wyoming,
S.U.A., Forester mai văzuse câte 
un elan, din când în  când, dar 
niciodată aşa de aproape. Şi era 
clar că acest elan avea intenţia să 
rămână. Găsise destulă apă, des
tul fân şi un adăpost cu acoperiş - 
ce-ar fi putut cere mai mult?

Când Forester încercă să in 
tre în şură să le dea de mâncare 
cailor, M ildred Buclucaşa, cum 
o numi, se îndreptă ameninţător 
spre el, alungându-1. El reveni cu 
o puşcă şi trase de câteva ori în 
aer, dar ,,ea se întoarse în altă 
parte, îşi lăsă urechile să-i atârne 
şi veni drept spre mine“ , spune 
el. El dispăru la adăpostul unor 
tufişuri din apropiere.

Luni dimineaţă, Forester tre
bui să-şi escorteze copiii până la 
autobuzul şcolii, cu arma în mână. 
Aşa că dădu telefon la asociaţia 
vânătorilor şi pescarilor, care 
trimise un reprezentant, pe Tom 
Tillman, să vadă ce poate face să 
o scoată pe Mildred Buclucaşa 
din şură - la urma urmei, cailor 
începuse să le fie foame.

Tillman încercă o armă cu 
pocnitori. M ildred nu se lăsă 
impresionată. „A m  fugărit-o 
pentru un timp“ , spunea Tillman 
râzând, „apoi mă fugări ea pentru 
un timp. Era cam agresivă.**

Marţi dimineaţă, Tillman se 
hotărî să ia măsuri mai drastice. 
Se întoarse cu o puşcă cu tran 

chilizante, dar elanul se scutură şi 
rămase pe loc nepăsător. Apoi, în 
timp ce bărbaţii discutau ce tactici 
să adopte în continuare, Mildred 
Buclucaşa făcu un salt, sări peste 
gard şi se îndepărtă în  goană.

Uneori, un obicei rău pune 
stăpânire pe viaţa noastră, aşa 
cum Mildred Buclucaşa se făcuse 
stăpână pe şura lui John Forester. 
Şi orice încercăm  să facem ca 
să scăpăm  de el, parcă nim ic 
nu dă rezultate. El persistă cu 
tenacitate-şi ne simţim  neputin
cioşi să-l biruim.

De fapt, un obicei nu trebuie 
să ne surprindă. în  definitiv, el 
este un tipar în purtarea noastră, 
pe care l-am programat noi înşi
ne în computerul pe care-1 numim 
creierul nostru. Explicaţia formă
rii unui obicei în  creier n ecesi
tă  folosirea multor termeni şti
inţifici, ca „dendrite**, ,,axoni“ 
şi „citoplasmă**. Dar, în esenţă, 
creierul prelucrează şi trimite me
saje spre diferite părţi ale corpu
lui, prin celule nervoase. Orice 
gând sau faptă repetată contribu
ie la formarea unei căi electro- 
chimice prin celulele nervoase - 
cu cât se repetă mai des, cu atât 
se formează o cale mai puternică. 
Şi cercetătorii au descoperit că 
astfel de căi nu se pot şterge 
probabil niciodată.

înseam nă, deci, că nu putem 
face nimic ca să biruim  un 
obicei rău? Suntem  sortiţi ca tot 
restul vieţii să ne roadem unghi
ile, să ne trosnim  degetele sau 
să mâncăm prea mult? Categoric 
nu! Iată câteva sugestii:

• Cere a ju to ru l  lu i  Dumne
zeu. Biblia ne spune că nu ne 
putem aştepta să facem o schim

bare permanentă în viaţa noastră 
fără ajutorul Său. „D espărţiţi 
de Mine, nu puteţi face nimic** 
(Ioan 15,5). Orice alt lucru pe 
care îl putem face ca să ne lăsăm 
de un obicei rău trebuie să se 
bazeze pe înţelegerea faptului că 
puterea de a-1 face vine de la 
Dumnezeu. „Pot totul în Hristos, 
care mă întăreşte** (Fii. 4,13).

• Alege un  t im p  p o t r iv i t  pen
t r u  a fa c e  sch im barea .  „T o a 
te îşi au vrem ea lor şi fiecare 
lucru de sub ceruri îşi are ceasul 
lui“ (Ecl. 3,1). Sărbătorile, de 
pildă, nu sunt, probabil, cel mai 
bun timp pentru începerea luptei 
contra obiceiului de a mânca 
prea mult. Abandonarea unui 
obicei rău trebuie  făcu tă  cât 
m ai uşoară. Orice avantaj de 
care ne putem folosi presupune o 
bună planificare.

• îndreaptă-ţ i atenţia spre 
câte un singur obicei. Nu încerca 
să învingi mai multe obiceiuri în 
acelaşi timp. Şi aproape orice ţintă 
pe care ne-o putem pune este mai 
uşor de atins dacă o reducem la 
obiective mai mici. Aceste obiective 
mai mici fac ca întregul program 
să pară mult mai realizabil şi mai 
puţin descurajator. Mark Twain 
spunea: „Obiceiul e obicei şi nu 
trebuie aruncat pe fereastră, ci în
duplecat şi condus afară pe scări, 
treaptă cu treaptă**.

•  A n a l ize a ză - ţ i  obiceiul.  Fă 
o listă cu ocaziile şi locurile în  
care manifeşti cel mai des com
portamentul pe care vrei să-l 
schimbi. Dacă vrei să faci ceva ca 
să nu mai m ănânci între mese, 
vei descoperi, probabil, că, de
seori, eşti atras în mod inconştient 
spre bucătărie - sau spre un cen
tru alimentar, când eşti la şcoală 
sau la serviciu - la anumite ore
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din zi. Apoi poţi planifica în mod 
conştient să faci alte lucruri în 
acele momente. Unul dintre prin
cipiile biblice pentru biruirea 
ispitei spune să o evităm, ori de 
câte ori este posibil. Eva nu 
avea ce să caute în  apropierea 
pomului cunoştinţei 
binelui şi răului.

•  în locu ieş te  o b i 
ce iu l ră u  cu unul 
bun. Nu uita că există 
obiceiuri bune, ca şi 
obiceiuri rele.
Teologul Nathaniel 
Emmons spune:
„Obiceiul este fie cel 
mai supus slujitor, fie 
cel mai crud stăpân“ .
Obiceiurile bune sunt 
folosite pentru aduce
rea la îndeplinire a 
multor lucrări 
obişnuite în fiecare 
zi. Nu-i aşa că ne bu 
curăm pentru că nu tre
buie să învăţăm, în 
fiecare dimineaţă, să 
ne legăm şireturile de 
la pantofi, să ne spă
lăm pe dinţi sau să ne 
facem patul? Şi ne pu
tem forma obiceiuri 
bune care să ne ajute 
să facem lucrări mult 
mai importante.

Chiar dacă obiceiul 
rău a făcut o cale per
manentă în creier, ne 
putem programa 
creierul în aşa fel, 
încât să facă o cale 
permanentă şi mai 
mare, prin repetarea 
continuă a unui obicei 
bun. Fă-ţi un program 
de mişcare fizică pentru ora la 
care vezi că este cel mai pro 
babil că vei sta prea mult la 
televizor. Fă un efort conştient 
ca, în loc să bârfeşti, să spui cu
vinte de apreciere despre oamenii 
pe care îi cunoşti.

Domnul Isus a ilustrat acest 
principiu în Matei 12,43-45: „D u
hul necurat, când a ieşit dintr-un 
om, umblă prin locuri fără apă, 
căutând odihnă, şi n-o găseşte. 
A tunci zice: ’Mă vo i în toarce

în casa mea, de unde am ieşit’. 
Şi când vine în  ea, o găseşte 
goală, m ăturată şi îm podobi
tă. Atunci se duce şi ia cu el 
alte şapte duhuri, mai rele de
cât el: intră în casă, locuiesc 
acolo, şi starea din urmă a omu

lui acestuia ajunge mai rea de
cât cea d intâi".

• Gândeşte optimist la lupta 
pentru  schimbarea obiceiuri lor.  
Dacă ne îndreptăm atenţia asupra 
tuturor lucrurilor la care trebuie 
să renunţăm, aceasta doar aruncă 
o umbră asupra oricărui lucru pe 
care încercăm să-l facem. Dacă 
încerci să slăbeşti, imaginează-ţi 
că vei arăta mai bine, în  loc să 
te gândeşti tot timpul la tortul de 
ciocolată din care nu vei mânca.

Gary Swanson este redactorul 
b roşurii C o lleg ia te  - m ateria lu l  
suplimentar pentru Şcoala de Sabat, 
destinat tinerilor.

Adventist Review, 20 noiembrie 1997

•  Nu renunţa, dacă n-ai 
reuşit. A du-ţi am inte că acele 
căi e lectroch im ice din cre ier 
fac  foarte  uşoară revenirea la 
vechiul o b ice i. P e te r  M iller, 
coautor al cărţii Self-watching  
(Cu ochii pe noi înşine), spune: 

„Este uşor să nu 
mai practici un obi
cei. Este şi mai uşor 
să-l practici din 
nou“ . Dacă te în
vinge vechiul obi
cei, nu te purta as
pru cu tine. Consi
deră asta o experi
enţă din care înveţi 
şi învaţă din ea.

C ercetările au 
arătat că, de pildă, 
cu cât s-au făcut 
mai multe încercări 
de renunţare la fu 
mat, cu atât sunt 
mai mari şansele de 
succes. Nu te lă 
sa descurajat. Dacă 
Petru s-ar fi lăsat 
descurajat de eşe
cul său din curtea 
m arelui preot, 
când era judecat 
Domnul Isus, n-ar 
fi ajuns niciodată 
un conducător de 
sea-m ă în prima 
biserică creştină. 
„C el neprihănit 
de şapte ori cade 
şi se ridică“ (Prov. 
24,16). Dacă Dom
nul Isus te poate 
ierta, desigur că 
ar trebui ca şi tu 
să te poţi ierta.

Dumnezeu a 
promis că, o rice 

„Mildred Buclucaşa" ar putea exis
ta în  viaţa noastră, El ne va ajuta 
să o alungăm  defin itv . „T o t ce 
veţi cere cu cred in ţă , p rin  ru 
găciune, veţi primi" (Mat. 21,22). 
De ce să nu-L rugăm astăzi să ne 
ajute să ne lăsăm de obiceiurile 
noastre dăunătoare?
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Din temelie
Cum au făcut trei femei ca imposibilul să devină realitate

A
r  putea trei femei din u- 
na dintre cele mai săra
ce reg iu n i din A frica  
de Sud să constru iască, să con 

sacre şi să facă să se um ple o 
biserică? Da, este posibil şi, cu 
ajutorul mai m ultor persoane, 
ele au făcut acest lucru.

Acum trei ani, H eather Tre- 
doux, directoarea postului de ra
dio The Voice of Prophecy (V ocea 
P rofeţie i) din A frica  de Sud, a 
vizitat partea de nord a acestei ţări 
(provincie numită înainte Trans- 
vaal) în care locuiesc 1,5 milioane 
de oameni Shangaan-T songa - 
unul d in tre  cele m ai să race  şi 
n e luate  în  seam ă trib u ri.

Tredoux se afla acolo pentru a 
lua legătura cu cei interesaţi de Vo
cea Profeţiei şi pentru a se întâlni 
cu persoana care traducea lecţiile 
de la Vocea Profeţiei în Tsonga, 
dialectul din zona respectivă. îm 
preună cu ea se aflau pastorul din 
zonă, E. N. Mugivhela, şi Faan 
Ebersohn, o persoană laică ce dorea 
cu înfocare să-i ajute pe acei oameni, 
în tot poporul Shangaan-Tsonga erau 
doar 68 de adventişti, iar într-o regi
une de circa 10.000 oameni, era un 
grup mic de tot de adventişti, care 
consta în total din trei femei - două 
surori, Selina Mabila şi Lilian 
Maswanganyi, şi prietena lor, Emely 
Mabasa, care, de regulă, predica.

însă aceste trei femei aveau un 
vis. Doreau să construiască o biserică. 
Când le vizitase Tredoux, ele îi 
arătaseră terenul primit de la şeful 
de trib, Mudavhula. El le dăduse 
posibilitatea să aleagă între trei lo
curi; ele aleseseră unul pe o coastă 
de deal pe care creşte un copac re
zistent - copacul msasa - ele voiau 
să lase ca lumina lor să strălu
cească în toată regiunea.

Ardis Stenbakken

Prin cred in ţă , au curăţit lo 
cul şi l-au împrejmuit cu un 
gard, având în  minte gândul că, 
dacă ele fac ce pot, Dumnezeu va 
face restul. Când erau întrebate 
cum ar putea trei femei, fără fon
duri, să construiască o biserică, ele 
spuneau: „Casele noastre ni le 
putem construi; aşa că putem face 
şi o biserică."

Cu ce aveau s-o construiască? 
Cu pietre care se găsesc din belşug 
în zonă şi cu paie, „dacă va fi nevo- 
ie“ , spuneau ele. Apoi „o să in
vităm pe toţi vecinii şi-i vom învăţa 
şi pe copii despre Dumnezeu.11

Una dintre surori, Selina, aflase

Aceste trei femei 
aveau un vis. Do
reau să constru
iască o biserică.
despre Biserica Adventistă de Ziua 
a Şaptea în 1946, la Colegiul Bethel 
din Transkei, şi devenise adventistă 
peste câţiva ani, când locuia în apro
piere de Johannesburg. în  1983, 
împrejurările o aduseră înapoi în 
satul ei natal, satul lui Mudavhula. 
Se obişnuise cu entuziasmul şi via
ţa activă dintr-o biserică mare şi 
acestea îi lipseau în această locali
tate de ţară, fără biserică şi aproape 
fără nici un alt membru al bisericii. 
Totuşi, ea rămase credincioasă.

Regiunea era secetoasă nu nu
mai din punct de vedere spiritual, 
dar şi fizic. Când Tredoux observă 
că porumbul Selinei arată mai bine 
decât cel al vecinilor, în pofida se
cetei cronice, Selina răspundea

simplu: „Este aşa pentru că eu dau 
zecime din el“ .

Totuşi cele trei femei nu i-au 
vorbit lui Tredoux despre nevoile 
lor, ci despre grija pe care o simţeau 
pentru refugiaţii mozambicani care 
trăiau în apropiere. Se apropia iama 
şi aceştia sufereau de frig şi foame; 
femeile le-au dat din porumbul şi 
legumele lor, însă ceea ce aveau 
ele era aşa de puţin. Tredoux le 
asigură că va vedea ce poate face.

Când se întoarse la Cape Town, 
Tredoux luă legătura cu bisericile 
şi, în decurs de o lună, reuşi să colec
teze o tonă de haine şi echivalentul 
a peste 200 dolari, pentru hrană. 
Trimise banii soţilor Ebersohn ca 
să cumpere alimente. Ei aveau un 
camion şi o remorcă pentru a le 
transporta din localitatea lor natală, 
punctul cel mai apropiat de tabăra 
de refugiaţi de unde se putea 
cumpăra de mâncare. Intre timp, ea 
însăşi străbătu din nou cei peste 
2000 km, până în provincia din nord, 
şi duse îm brăcămintea. T rim ise 
vorbă pastorului Mugivhela să-i 
adune pe refugiaţi în  locul în care 
avea să fie biserica din Mudavhula, 
pentru distribuirea hainelor.

Refugiaţii au fost impresionaţi 
şi, pe măsură ce convoiul lui Tredoux 
se apropia de tabără, se puteau 
auzi strigătele de bun-venit ale 
acestora. Unii dintre aceştia s-au 
îmbrăcat pe loc cu hainele primite. 
Pastorul a avut o idee frumoasă şi 
adusese trei arbuşti în floare ca să-i 
sădească în locul pentru biserică, 
iar cele trei femei săpaseră gropi 
ca să-i planteze. Apa pentru pomi 
fusese transportată pe cap, de per
soane binevoitoare, de la o depărtare 
de mulţi kilometri, şi astfel a avut 
loc o mică ceremonie de sădire a 
pomilor. Aşa că acum existau trei
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pomi pe locul respectiv, reprezen
tând, s-ar putea spune, pe cele trei 
femei care aleseseră locul pentru 
biserică.

Insă cine avea să aducă pietrele 
pentru clădire? Tredoux le vorbi 
despre aceasta mozambicanilor. De 
asemenea, le spuse că mormanele 
de pietre menţionate în Biblie repre
zintă făgăduinţele lui Dumnezeu şi 
că Domnul Hristos este piatra din 
capul unghiului. „Aproape că nici 
nu teminasem de vorbit“ , spune 
Tredoux, „şi refugiaţii s-au răspân
dit în toate direcţiile. Copiii se luau 
la întrecere să vadă cine poate 
căra pietrele cele mai grele, iar 
unele mame, cu pruncii în  spate, 
duceau câte două p ietre aşezate 
riscant pe capetele lor. Şi bărba
ţii aduceau pietre.“

Acestea fiind făcute, oamenii se 
aşezară să asculte şi alte povestiri.
Iar Tredoux folosi ocazia şi le 
spuse istoria celor trei cruci în 
fipte pe un deal acum două mii de 
ani. Le povesti despre Fiul lui 
Dumnezeu care fusese atârnat pe 
cea din mijloc. „A fost o zi minu
nată, bezmetică, istovitoare şi 
mişcătoare11, a spus Tredoux.

Pe când se afla acolo, Tredoux 
îşi luă timp să viziteze câteva din
tre casele făcute din chirpici ale re
fugiaţilor. Ei nu aveau materiale 
de construcţie de nici un fel - nici 
lemn, nici plastic şi nici un fel de 
metal. Tredoux a mai descoperit 
că, în timpul nopţii, dormeau pe 
resturi de preşuri şi se înveleau cu 
bucăţi subţiri de cârpe.

Această descoperire a făcut-o 
să dorească să le ajute mai mult pe 
aceste trei femei neînfricate, în visul 
lor de a face o biserică. Aşa că a 
luat legătura cu Ivy Peterson, con
ducătoarea Departamentului Misi
unea Femeii la Uniunea Africa de 
Sud. Amândouă au vorbit apoi 
despre aceasta cu Rose Otis, pe 
atunci directoarea Departamentu
lui Misiunea Femeii la Conferinţa 
Generală. Toate au căzut îndată de 
acord că trebuie găsită o cale pen
tru ca aceste trei femei deosebite 
să poată construi o biserică ce să 
stea ca mărturie în acea regiune şi, 
cu ajutorul lui Otis, au făcut cere
re la Misiunea Globală pentru acor
darea unei sume. Cererea a fost

aprobată şi, în cele din urmă, au 
primit 10.000 de dolari. Cele trei 
femei şi-au continuat lucrarea 
misionară, folosind lecţiile de la 
Vocea Profeţiei şi conducând mi
ca lor grupă a Şcolii de Sabat şi 
biserica lor. Şi, în timp ce pastorul 
îi învăţa pe refugiaţi principii de 
sănătate şi grădinăritul, Peterson şi 
Tredoux făceau cele necesare în 
vederea construirii bisericii.

Deoarece, în acel timp al anu
lui, în Mudavhula nu exista apă, 
fratele Matoni, zidarul, trebuia să 
meargă cam şase kilometri ca să 
aducă apă. Insă la 26 iulie 1997 
(iama în Africa de Sud), o mică 
biserică frumoasă, albă, îşi făcuse 
apariţia pe dealul cu pietre, cas-

Copiii se luau la 
întrecere să vadă 
cine poate căra 
pietrele cele mai 
grele, iar unele 
mame, cu pruncii 
în spate, duceau 
câte două pietre 
aşezate riscant pe 
capetele lor.
taniu şi sterp. Matoni a donat şi a 
clădit punctele sanitare pe propria 
lui cheltuială. Când, o dată cu ve
nirea primăverii în Africa de Sud, 
dealul se îmbrăcă într-un verde 
strălucitor, m icuţa biserică era 
deja  parte integrantă a satului. 
Totuşi, la inaugurarea şi consa
crarea ei, acoperitul nu fusese în
că zidit, iar pardoseala era de 
ciment. Dar exista o masă solidă 
pentru Sfânta Gină, amvon, un 
mic bazin de botez şi o sută de sca
une de plastic, gata să fie ocupate.

Şi, într-adevăr, au fost ocupate. 
Oamenii din regiune s-au îngrămă
dit pe scaune în adunare, în sala a- 
nexă - în orice loc de pe podea şi 
de lângă amvon, chiar şi la feres
tre. Şeful Mudavhula a fost şi el

acolo - într-un scaun cu rotile, ca 
să taie panglica inaugurală. ,,I-am 
invitat pe adventişti în regiunea 
noastră cu mulţi ani în urmă“ , a 
spus el, „şi eram disperat că nu 
vor veni niciodată. Sunt atât de 
fericit că Dumnezeu mi-a cruţat 
viaţa să pot vedea această biserică.14

V. S. Wakkaba, preşedintele 
Uniunii Africa de Sud, a dezvelit 
placa pe care scria: „Ridicată şi 
donată de Departam entul M isi
unea Femeii, din Africa de Sud 
şi de la Conferinţa G enerală.11 
„Consacrată pentru slava lui Dum
nezeu... 26. 07 1997“ .

La două zile după această 
sărbătoare, pastorul Mugivhela a 
început o serie de conferinţe de 
evanghelizare, de două săptămâni, 
în  noua biserică. Titlul prelege
rilor era „Speranţă pentru naţiune11. 
De obicei, după-amiaza lucra cu 
oamenii prin studiile de la Vocea 
Profeţiei, iar seara le prezenta 
Evanghelia. Adunarea era în con
tinuare arhiplină şi mulţi oameni 
stăteau afară în fiecare seară.

După o săptămână, pastorul a 
fost foarte surprins când 28 de per
soane au venit la el şi i-au cerut 
botezul. Nici măcar nu făcuse apel 
pentru botez! Aceşti noi membri s-au 
alăturat altor cinci, care fuseseră 
botezaţi mai devreme, printre care 
se aflau soţul Selinei, care îşi părăsise 
biserica pentru a se alătura soţiei 
sale cu puţin timp în urmă, şi un 
fost deţinut, care primise solia ad- 
ventă prin Vocea Profeţiei, în timp 
ce se afla încă la închisoare.

Cele trei femei au avut un vis. 
Vocea Profeţiei a întreţinut visul 
acesta. D iverse persoane l-au 
sp rijin it şi apărat. D epartam en
tele Misiunea Femeii şi Misiunea 
Globală au dat avântul final. Dar 
este cinstit să recunoaştem că cele 
tre i fem ei au fo st cele care au 
făc u t ca el să devină rea lita te  - 
e le  au c o n stru it b ise rica . Iar 
astăzi, de acolo din vârf de deal, 
ea îş i trim ite  lum ina în  toată 
reg iunea din jur.

Ardis Stenbakken este directoarea 
Departamentului Misiunea Femeii, 
la  Conferinţa Generală a Bisericii 
Adventiste de Ziua a Şaptea, Silver 
Spring, Maryland, S.U.A.
Adventist Rev iew, 5  febriarie 1998 
Traducere de Elena Opriţa, Bucureşti
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D
e-a lungul veacurilor, 
legătura pe care a făcut-o 
Solomon între emoţiile şi 
oasele noastre i-a nedumerit atât 

pe teologi, cât şi pe medici.
Să ne gândim la următoarele 

pasaje biblice:
,,0  inimă liniştită este viaţa tru

pului, dar pizma este putrezirea 
oaselor11 (Prov. 14,30).

„O privire prietenoasă înve
seleşte inima, o veste bună în 
tăreşte oasele" (Prov. 15,30).

„Cuvintele prietenoase sunt ca 
un fagur de miere, dulci pentru su
flet şi sănătoase pentru oase“
(Prov. 16,24).

,,0  inimă veselă este un bun 
leac, dar un duh mâhnit usucă 
oasele“ (Prov. 17,22).

Nu trebuie să fim  stânjeniţi, 
nici să cerem scuze pentru ceea ce 
ar putea să pară ca fiind naivitatea 
şi cunoştinţele inexacte despre fizi
ologie ale lui Solomon. Ştiinţa 
descoperă în prezent mecanismele 
care confirmă faptul că Solomon 
ştia despre ce vorbeşte.

Funcţiile oaselor
Oasele au multe funcţii. Una 

dintre acestea cuprinde şi pro
ducerea diferitor tipuri de celule 
sangvine albe, sau leucocite, în mă
duva osoasă roşie: Unele leuco
cite, cum sunt macrofagele, înghit 
corpurile străine şi nedorite. A l
tele, cum sunt limfocitele B şi T, 
combat antigenii, supraveghează şi 
produc anticorpii. Leucocitele 
joacă un rol indispensabil în răs
punsul imun al organismului.

Mulţi ani, oamenii de ştiinţă 
au dorit să ştie de ce măduva 
osoasă roşie şi alte ţesuturi lim- 
foide, cum este splina, sunt atât 
de bogat inervate. în  p rezen t, 
savanţii cred că ştiu ce se întâm 
plă. Folosind tehnici specializate, 
ei au descoperit că m ulte  te r 
m inaţii nerv o ase  com unică , 
p rin  leg ă -tu ri directe, cu anu
m ite leucocite . A ceastă desco-

Robert Granger

perire uim itoare i-a făcut pe cer
cetători să se întrebe: „De ce?“

După administrarea anumitor 
substanţe chimice la şobolani, cu 
scopul de a întrerupe aceste legături 
nervoase, s-a observat că răspunsul 
imun a scăzut drastic. Adică activi
tatea şi numărul leucocitelor circu
lante au fost suprimate. Acelaşi 
lucru s-a întâmplat după secţionarea 
fizică a nervilor, cu un scalpel. 
Când nervii au fost stimulaţi, răs
punsul imun a crescut vertiginos.

Cercetătorii au căutat apoi alte 
metode de suprimare sau de inten
sificare a activităţii electrice a 
nervilor, care atrag modificări ale 
răspunsului imun. Ei au descoperit 
că, dacă şobolanii şi, mai important, 
oamenii sunt supuşi stresului psi
hologic peste capacitatea lor de a-i 
face faţă, rezultă aceeaşi suprimare 
imună ca în cazul secţionării fizice a 
nervilor, ducând la scăderea activităţii 
şi numărului leucocitelor. Efectul 
este temporar, desigur, şi depinde 
de condiţiile în care acţionează fac
torul stresant, precum şi de nocivi
tatea, intensitatea şi durata lui.

Dr. David Felten, cercetător de 
seamă în acest domeniu, afirmă că 
„schimbările comportamentale şi 
afective, care însoţesc perceperea 
condiţiilor de mediu şi efortul de 
adaptare la ele, sunt asociate cu 
schimbări neuroendocrine [nervi- 
hormoni] com plexe. Studii făcute 
pe animale şi pe oameni arată că 
factorii psihosociali sunt implicaţi 
în predispoziţia faţă de diferite pro
cese patofiziologice, precum şi în 
iniţierea şi evoluţia acestora".1

Mintea şi sănătatea
Implicaţiile sunt clare. Starea 

minţii are de-a face cu păstrarea 
sănătăţii fizice mai mul! decât am fi 
crezut că este posibil. Solomon 
avea cunoştinţe avansate cu mii de 
ani faţă de cele din timpul său. 
Creatorul lui îi descoperise că in

vidia poate face ca măduva oaselor 
să se atrofieze, din punct de vedere 
al imunităţii. Acelaşi efect poate să-l 
aibă şi un duh mâhnit. Din contră,
o inimă veselă şi liniştită, cuvintele 
prietenoase şi o privire prietenoasă 
vor da sănătate oaselor noastre şi, 
prin urmare, întregii noastre fiinţe.

Sistemul nervos central nu este 
singurul care transmite mesaje di
rect la „infanteria" noastră interioară; 
şi leucocitele pot să transmită 
rapoarte înapoi, la comandamentul 
central. Iată, din nou, ce spun cer
cetătorii: „Astăzi avem dovezi că, 
între sistemul nervos şi cel imun, 
există numeroase legături anatomice 
neuro-imune, nervii având legături 
strânse cu limfocitele şi cu macro
fagele... Desigur, este foarte clar că, 
între sistemul nervos şi cel imuni- 
tar, au loc multiple interacţiuni bi
direcţionale şi că un sistem nu 
poate fi considerat funcţional, dacă 
nu se ia în considerare starea de 
funcţionare a celuilalt sistem ".

Subiectul acesta, mai mult decât 
oricare altul, m-a convins de darul 
profetic al lui Ellen White. Afirmaţiile 
sale extraordinar de precise, de la 
începutul acestui secol, sunt repetate 
astăzi de cei mai de seamă cer
cetători în domeniul nou şi tot mai 
vast al psihoneuroimunologiei. De 
exemplu, sora White spune:

„Trebuie subliniată influenţa 
minţii asupra corpului, precum şi 
cea a corpului asupra minţii. Puterea 
electrică a creierului, produsă de 
activitatea mintală, dă viaţă întregu
lui orga .iism şi astfel oferă un ajutor 
nepreţuit pentru a rezista la boală... 
Trebuie arătate, de asemenea, pute
rea voinţei, importanţa stăpânirii de 
sine, atât în  păstrarea, cât şi în redo
bândirea sănătăţii, efectul depri
mant şi chiar distructiv al mâniei, al 
nemulţumirii, al egoismului sau al 
necurăţiei şi, pe de altă parte, puterea 
minunată, dătătoare de viaţă, care 
se află în optimism, în abnegaţie, 
în recunoştinţă. Există, în Scrip
tură, un adevăr fiziologic - adevăr
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care trebuie luat în considerare: ’O 
inimă veselă este un bun leac, dar 
un duh mâhnit usucă oasele’ (Prov. 
17,22)“ (Education, pag. 197).

Când l-am auzit prima dată pe 
Jack istorisindu-şi viaţa, la o clinică 
de abandonare a fumatului, ştiam 
că Solomon are ceva să-i ofere. Jake 
efectuase diverse activităţi comer
ciale şi câştigase mulţi bani, obţi
nând un profit net de 250.000 de 
dolari pe an. Avea o casă frumoasă 
pe malul unui lac pitoresc. Se părea 
că merită să trăiască, până când soţia 
sa l-a părăsit. Curând după aceea, la 
această pierdere s-au adăugat con
cedierea şi negăsirea altui serviciu 
ca să-şi poată achita întreaga ipo
tecă pentru casă. El a recunoscut 
că depresia îl făcuse să fumeze mai 
mult decât fumase înainte, până la 
cinci pachete de ţigări pe zi.

Intr-o zi, Jake fusese internat la 
spital, pentru dureri de inimă. Ope
raţia a avut loc mai repede decât se 
aşteptase. Ne-am cunoscut la o 
lună după operaţie. El s-a deschis 
şi a spus cum încercase, efectiv, 
să se sinucidă filmând foarte mult. 
Dorinţa sa ascunsă era să se omoa
re într-un mod „legitim", aşa încât 
familia lui să poată solicita achitarea 
asigurării lui pe viaţă şi cu aceasta 
să plătească datoriile.

Sentimentele lui Jack, de eşec, 
depresie, tensiune şi pierdere a 
controlului, sunt obişnuite şi de 
aceea le menţionez. S-ar fi putut 
face multe lucruri pentru Jack. Eu, 
însă, am ales să sap ceva mai 
adânc, sperând că voi găsi un semn 
al nevoii lui spirituale. M-am bucu
rat când am aflat că Domnul Hristos 
este un prieten cu totul deosebit 
pentru el. Folosindu-mă de aceasta, 
i-am vorbit despre învăţătura lui 
Solomon. Nu numai că Jack a re
nunţat la fumat, dar, aproape ca în 
basme, şi-a găsit serviciu şi s-a re
unit cu soţia sa.

„încrede-te în Domnul din 
toată inima ta şi nu te bizui pe 
înţelepciunea ta! Recunoaşte-L în 
toate căile tale, şi El îţi va netezi 
cărările. Nu te socoti singur 
înţelept; teme-te de Domnul şi 
abate-te de la rău! Aceasta va 
aduce sănătate trupului tău şi 
răcorire [măduvă, după trad. 
engl.] oaselor tale“ (Prov. 3,5-8).

Rămânerea în Domnul Hristos 
aduce sănătate fizică. Nu ne sur
prinde afirmaţia sorei White că 
„influenţa Duhului lui Dumnezeu 
este cel mai bun medicament pen
tru boală... Chiar sănătatea fizică 
sporeşte, când omul are siguranţă 
în Domnul Hristos“ (Counsels on 
Health, pag. 28).

Tratamente pentru a fi mai 
sănătoşi

Sunt convins că medicina con
venţională are un rol legitim în tra
tarea depresiei şi altor boli mintale, 
dar cred că este nevoie să folosim 
şi tratamente naturale, ieftine şi uşor 
accesibile. Ca exemple, voi menţiona 
patru tratamente care sporesc sănăta
tea şi ne creează o stare afectivă bu
nă; aţi putea să adăugaţi mult mai 
multe tratamente la această listă. 
Aceste tratamente simple ar putea 
fi de mare folos în consilierea şi 
conducerea pastorală. Ele ar putea 
să ajute la evitarea surmenajului şi 
să mărească eficienţa programelor 
de sănătate bazate pe schimbări de 
comportament, cum sunt cele de 
abandonare a fumatului.

Mersul pe jos. Mersul pe jos 
va realiza multe lucruri. Va îmbu
nătăţi circulaţia sangvină şi pe cea 
limfatică, ambele fiind esenţiale 
pentru întărirea funcţiei imune. 
Mişcarea fizică va stimula pro
ducerea anumitor mediatori chi
mici care influenţează dispoziţia 
şi va mări sensibilitatea faţă de ei. 
La aceasta se adaugă valoarea 
terapeutică a contemplării unui 
cer senin şi cea a luminii soarelui!

Servirea. încurajaţi un spirit de 
servire, activă, altruistă şi, prefera
bil, voluntară, pentru alţii. Ellen 
White spune astfel: „Starea minţii 
influenţează sănătatea fizică. Dacă 
este liberă şi fericită, pentru că per
soana ştfe că a făcut ce este bine şi 
pentru că simte satisfacţia de a-i 
face pe alţii fericiţi, mintea creează
o stare de bună dispoziţie care va 
reacţiona asupra întregului corp, 
va face sângele să circule mai liber 
şi va întări tot corpul“ (Ibid., pag. 
28). „Una dintre piedicile cele mai 
sigure în calea refacerii celor bol
navi este fixarea atenţiei asupra lor 
înşile“ (Divina vindecare, ed.
1997, pag. 241).

Lauda. „Nimic nu exercită o in
fluenţă mai mare pentru favoriza
rea sănătăţii trupului şi sufletului 
decât spiritul de recunoştinţă şi 
laudă“ (Ibid., pag. 236). De aceea, 
este înţelept ca, atât individual, cât 
şi colectiv, să-L lăudăm pe Dum
nezeu mai des şi să fim recunos
cători faţă de alţii, care vin în 
legătură cu noi. Soţia mea şi eu 
practicăm un „tratament**, înainte 
să mergem la culcare. Fiecare din
tre noi numeşte două persoane 
care au avut o influenţă pozitivă 
asupra noastră în timpul zilei, iar 
apoi spune de ce. Nu numai că, 
după aceea, este greu să criticăm 
aceste persoane, dar ajungem să le 
simpatizăm cel mai mult.

Dacă în cadrul serviciilor divine 
din biserica noastră ar exista loc 
special pentru mărturisire, pentru 
exprimarea laudei şi a recunoştinţei, 
aceasta ar putea avea ca rezultat o 
mai mare sănătate spirituală şi fizică.

Râsul. „Râsul este reacţia spon
tană de fericire în faţa unei idei ne
aşteptate, care îţi dă o nouă viziune, 
mai amplă şi armonioasă!"'1 Patty 
Wooten, fondator şi preşedinte al 
programului Jest for the Health of 
It (Glumiţi de dragul sănătăţii), 
spune că „râsul stimulează siste
mul imun, anihilând efectele imu- 
nosupresoare ale stresului" .4 Dacă 
în ultimul timp nu aţi mai exersat 
râsul sănătos, aduceţi-vă aminte 
că, după un râs debordant, te simţi 
ca un miliardar.

Şi atunci nu credeţi că noi, 
creştinii, ar trebui să fim cei mai 
fericiţi oameni, dar şi să avem mă
duva osoasă cea mai sănătoasă?
Eu cred.

1 R. Ader, N. Cohen şi D. Felten,
“ Psychoneuroimmunology: Interac.tions 
Between the Nervous System and the im- 
mune System", Lancet 345 (1995): 99-103.

2 S. Felten, D. Felten, D. Bellinger şi J. 
Olschowka, “Noradrenergic and Peptider- 
gic Innervation of Lymphoid Organs", 
Chemical Immunology 52 (1992): 25-48.

3 R. Parse, “TheExperience of Laugh- 
ter: A Phenomenological Study“ , Nurs- 
ing Science Quarterly 6 (1993): 39-43.

4 P. Wooten, “Humor: An Antidote 
for Stress“ , Holistic Nursing Practice 10, 
nr. 2 (1996): 49-56.

Robert Granger a condus programul 
de sănătate la Weimar Institute. 
Ministry, noiembrie 1997
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I ncearcă experimentul 
k J  acesta. Ai nevoie de două 
W  foi de hârtie şi de un evi- 

denţiator. Cu evidenţiatorul fă nişte 
puncte şi nişte pete pe cele două 
foi de hârtie. Punctele şi petele să 
nu fie aranjate în ordine, ci 
răspândite peste tot. La sfârşit, 
cele două foi trebuie să semene 
una cu alta. Apoi, pe una dintre 
foi, trasează conturul unui flutu
ra^ şi decupează-1.

Aşază fluturaşul pe cealaltă 
foaie de hârtie şi depărtează-te 
câţiva paşi de ele. Nu le privi foarte 
atent! Uită-te puţin cu coada ochiu
lui! Nu-i aşa că ai impresia că flu
turaşul şi cealaltă foaie de hârtie 
se contopesc? Este uşor, nu?

Acesta este camuflajul. Unele 
animale folosesc camuflajul ca să 
se ascundă de duşmanii lor. Omizi
le se pot ascunde printre frunze; 
culorile lor şi petele de pe 
ele sunt asemănătoare cu 
cele de pe ramurile de 
pom. Unii fluturi sau alte 
insecte au pe aripioare de
sene care seamănă cu 
scoarţa copacilor pe care le 
place să se aşeze.

Dacă o insectă seamănă 
la culoare cu scoarţa, cu 
frunza sau cu floarea pe 
care stă, are şanse ca 
duşmanii ei să nu o ob
serve şi, deci, să nu o 
mănânce.

Totuşi, camuflajul pro- 
tejază doar atâta timp cât 
insecta stă nemişcată.
Mişcă fluturele pe care l-ai 
decupat, dar nu-1 lua de pe 
cealaltă foaie de hârtie.
Acum se poate observa 
foarte uşor că sunt două foi 
separate, nu-i aşa? Chiar şi 
atunci când camuflajul este 
perfect, un duşman poate 
observa o insectă care se 
mişcă.

Rosy Tetz

Satana spune că suntem păcă
toşi, că merităm moartea. Şi aşa 
este. Dar Domnul Isus spune: ,,Eu 
am murit pentru păcatele lor. Am 
plătit pedeapsa pentru ei, murind 
în locul lor“ . El este neprihănit.

Neprihănirea Domnului Isus 
acoperă păcatele noastre. în Bible 
găsim o rugăciune care spune aşa: 
„Ocroteşte-mă, la umbra aripilor 
Tale“ . Domnul Isus ne oferă „ca
muflajul" care ne va proteja de 
vrăjmaşul nostru - Satana.

Nu avem o neprihănire a noas
tră. încearcă să-ţi imaginezi că n-ai 
avea camuflajul pe care ni-1 oferă 
Domnul Isus. Ar fi ca atunci când 
te-ai îmbrăca într-o haină de cu
loare roşu aprins şi ai sta într-un 
peisaj acoperit de zăpadă albă, 
imaculată.

„Domnul spune: ’Veniţi să 
vorbim despre aceste lucruri. Păca
tele voastre sunt roşii ca hainele 
colorate în roşu închis. Dar se pot 
face albe ca zăpada’“ (Is. 1,18, 
după o traducere pentru copii).

Camuflajul te apără doar dacă 
te rogi Domnului Isus pentru 
aceasta. Când îl rugăm pe Domnul 
Isus să ne ierte păcatele, îi cerem 
şi neprihănirea Sa. Neprihănirea 
Domnului Isus este ca o haină pe 
care o putem îmbrăca şi care ne 
acoperă. încearcă să-ţi imaginezi 
că ai acest camuflaj al Său. Ai 
arăta ca un urs polar printre mor
manele de zăpadă albă-albă. Dom
nul Isus poate să facă păcatele tale 
albe ca zăpada. El poate să te ocro
tească de orice rău.

Adventist Review, 2 iulie 1998
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Rezultatele evanghelllzărilor prin satelit

U
n sondaj recent arată că 90% dintre miile de noi 
membri ai Bisericii Adventiste de Ziua a Şaptea 
botezaţi în timpul programelor de evanghelizare 
pnn satelit, NET ’95 şi NET ’96, sunt în continuare ac
tivi în participarea la serviciile divine ale bisericii, în măr

turisire misionară şi în angaj area voluntară în responsabili
tăţi. Un studiu complementar arată cine sunt noii membri 
ai bisericii, botezaţi cu ocazia programelor NET ’95, 
cam la 18 luni după prezentarea acestor conferinţe.

„Iniţiativele de tip ’NET’sunt importante pentru 
susţinerea unei lucrări de evanghelizare puternice4*, 
spune Monte Sahlin, asistent al preşedintelui Bisericii 
Adventiste din Diviziunea America de Nord . „Este tot 
atâta nevoie de iniţiative care să aibă în atenţie imaginea 
Bisericii Adventiste şi serviciile sale umanitare şi de 
încurajarea evanghelizării prin relaţii de prietenie la 
nivel personal.**

Crearea unei reţele, un element esenţial pentru lu
crarea de evanghelizare, a contribuit la transmiterea 
anunţurilor despre aceste întâlniri celor care au devenit 
ulterior membri. Evanghelizarea prin satelit, diferitele 
mijloace de comunicare şi relaţiile cu alţii au contribuit 
la atragerea atenţiei. Aproape jumătate dintre noii mem
bri de la NET ’95 au fost invitaţi la întâlniri de un 
prieten, o rudă sau o cunoştinţă. Paisprezece la sută au 
fost contactaţi de un pastor sau de o echipă de membri 
laici care i-au vizitat. Dar majoritatea acestor membri noi 
au auzit despre întâlniri pe mai multe căi. Metodele 
folosite au cuprins trimiterea de broşuri prin poştă, 
anunţuri în ziar, la radio şi la televiziune, afişe, pliante. 
Combinarea tuturor mijloacelor a avut un impact enorm, 
spune Sahlin.

Noii membri au menţionat diferite motive care i-au 
făcut să participe la întâlniri: dorinţa de a studia Biblia şi 
de a cunoaşte adevărurile ei, interesul serios pentru eveni
mentele din timpul sfârşitului, nevoia de ajutor spiritual 
din cauza tensiunilor şi problemelor din viaţa lor, o oare
care cunoaştere cu privire la Biserica Adventistă şi 
dorinţa de a cunoaşte mai mult despre învăţăturile şi 
felul ei de viaţă.

ANN Bulletin, 14 iulie 1998

Societatea de produse 
alimentare răspunde Ia amenin
ţarea privind contaminarea 
produselor sale. în  urma 
unei scrisori de ameninţare, 
din 29 iunie, în care se spunea 
că „produsele lichide" fuse
seră contaminate, Societatea 
de produse alimentare Sani- 
tarium Health Food, din 
Sydney, Australia, a  dispus 
imediat retragerea de pe 
piaţă a acelor produse, spune 
Robert Smith, din partea so
cietăţii.

„Imediat după ce am pri
mit anunţul, am contactat 
poliţia şi Ministerul Sănătăţii. 
Ei ne-au asigurat că riscul

a fost în lătu rat. Nu ne-au 
obligat să scoatem produsele 
din magazine, dar am con
siderat că nu avem alterna
tivă, ci trebuie să retragem 
în  mod voluntar stocul de
spre care se spusese că este 
contaminat. Prima noastră 
prioritate trebuie să fie pro
tecţia consumatorului."

Ştirea apăruse deja în  
presa naţională şi în cea in 
ternaţională. Stocul incrimi
nat a  fost distribuit doar în 
Australia şi nu a fost afectat 
nici un transport internaţional, 
se afirma în comunicatul trans
mis de societate. Sanitarium 
H ealth  F ood Company

este deţinută şi condusă de 
B i serica Adventistă.

După retragerea volun
tară de pe piaţă a produselor 
specificate în scrisoarea de 
ameninţare, Societatea de 
produse alimentare a anunţat, 
pe 16 iulie, că ameninţarea 
a încetat şi că produsele sale 
lichide se vor vinde din nou. 
Inspecţiile sanitare nu au 
descoperit nimic care să aibă 
legătură cu ameninţarea.

Societatea avea deja un 
plan de criză şi o echipă 
care să intervină în  situaţii 
excepţionale, iar în cadrul 
investigaţiilor, au fost testate 
peste 300.000 de produse.

„A  fost cea mai costisi
toare testare de felul acesta, 
tăcută vreodată în Australia, 
şi avem convingerea că ea 
corespunde celor mai înalte 
standarde din industria ali
mentară", a spus Robot Smith.

Poliţia continuă cercetă
rile, deşi marfa se întoarce în 
magazine. „Nu vrem să îm 
piedicăm cercetările poliţiei", 
spune Smith. „Păstrăm legă
tura cu poliţia în mod regulat.

Smith pune această încer
care de intimidare pe seama 
unei porniri împotriva Bise
ricii Adventiste, în a cărei 
proprietate se află compania. 
„Este trist că s-a ajuns să 
fie pusă în pericol protecţia 
consumatorului."

Măsurile luate în urma 
acestei ameninţări au costat 
societatea un milion de do
lari. Totuşi, pe toată durata 
cercetărilor, a existat un 
puternic sprijin din partea 
publicului, iar compania va 
lucra în următoarele 12 luni 
ca să-şi refacă imaginea pe 
piaţă", spune Smith.

ANN Bulletin, 7 şi 21 iulie 1998

O adventistă aleasă în 
parlamentul Indiei. Kim
Gangte, o membră a bisericii 
adventiste din New Delhi, 
India, a fost aleasă recent în 
Lok Sabha, camera inferioară 
a Parlamentului Indiei. Gangte, 
care a absolvit Colegiul ad
ventist Spicer Memorial, este 
prima femeie care reprezintă 
statul ei natal, Manipur, şi 
prima persoană din Biserica

Adventistă aleasă în Parla
mentul Indiei.

Adventist Review, 21 inai 1998

O nouă perspectivă din 
partea oamenilor de ştiinţă.
Ediţia din 2 ianuarie a revistei 
Science Magazine (wwwxi- 
encemag.org), la rubrica de 
cercetări, anunţă o descope
rire care îi interesează pe adep
ţii creaţionismului. Articolul, 
cu titlul „C alibrating the 
M itochondrial Clock" (Re
glarea ceasului mitocondrial) 
explică o metodă prin care 
oamenii de ştiinţă (care lu 
crează în  cadrul ipotezelor 
evoluţioniste) stabilesc vechi
mea fosilelor. Pe baza ipo
tezei că, acum 5 milioane de 
ani, oamenii şi maimuţele 
mari aveau un strămoş co
mun, ei compară ADN-ul 
mitocondrial (mt-ADN) al 
diferitelor fosile. Prin com
pararea acestuia, ei stabilesc 
numărul aproximativ de mutaţii 
care separă mt-ADN din cele 
două fosile. Pe baza număru
lui aproximativ de mutaţii şi 
a timpului atribuit pentru se
pararea evolutivă, ei au creat 
un „ceas", iar fiecare mutaţie 
reprezintă o „bătaie" a aces
tui ceas. Conform teoriei evo
luţioniste, ei sunt de părere 
că acest ceas „bate" o dată la 
fiecare 300 până la 600 de ge
neraţii (6000 -12000 de ani). 
In prezent, reglarea ceasului 
esteconteslală de noile cercetări, 
pe baza măsurătorilor concre
te, nu a ipotezelor evoluţioniste.

Cercetările au fost intensifi
cate în urma procesului de testare 
a ADN, făcut în 1992, pentru 
identificarea ultimului ţar rus. 
Cercetătorii au fost şocaţi când 
au descoperit dovezi care susţin 
că o mutaţie are loc la fiecare 
40 de generaţii (800 de ani). 
Imensitatea problemei care îi 
confruntă pe evoluţionişti este 
evidenţiată de următoarea de
claraţie din articol: „Indiferent 
de cauză, evoluţioniştii sunt cel 
mai îngrijoraţi de efectele ratei 
mutaţiilor. De exemplu, cercetă
torii calculasem că ’ Eva mitocon- 
drială’, femeia al cărei mt-ADN 
s-a transmis la toţi oamenii, 
a trăit în  Africa, acum 
100.000 - 200.000 de ani. Folo-
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sind noul ceas, ea ar fi trăit 
în urmă cu doar 6.000 de ani“. 
Fără să pună la îndoială teoria 
lor, evoluţioniştii încep să

rămână pe gânduri în ce 
priveşte ceasul mt-ADN pe 
care se bazează".

Buletinul preşedintelui Conferinţei 
Generale, 23 martie 1998

Asociaţia Foştilor Deţi
nuţi pentru Motive de Con
ştiinţă din România îşi va 
desfăşura adunarea anuală 
în zilele de 4-6 sep tem 
brie 1998 la comunitatea 
Târgu-Mureş C. Informaţii 
privind acest eveniment se 
pot obţine de la fr. Ştefan 
Duşa, preşedintele interimar, 
Aleea Parcului 13, Luduş, 
jud. Mureş, cod 4350, nr. de 
telefon 065-411504.

Organizaţia adventistă 
Adventist Health situată pe 
locul al treilea în America de 
Nord. într-o listă recentă a 
principalelor organizaţii in- 
tregrate, de îngrijire a sănătă
ţii, organizaţia adventistă 
Adventist Health s-a situat 
pe locul al treilea în  Statele 
Unite. Studiul, condus de o 
firmă de marketing din Chi
cago, a fost publicat în  Hos- 
pitals and Health Networks, 
publicaţia oficială a Asocia
ţiei Spitalelor din America.

Studiul a evaluat 23 de 
factori care ţin de organizare, 
incluzând medicii, situaţia 
financiară, serviciile, posibili
tăţile de acces şi coordonarea 
la nivelul întregii organizaţii. 
Organizaţia Adventist Health, 
având centre în California, In
sulele Hawai, Qregon şi Wash
ington, are 85 de unităţi de ac
tivitate distincte, între care se 
includ 20 de centre pentru ca
zuri de boli acute, numeroase 
clinici şi centre pentru trata
ment ambulatoriu, 19 agenţii 
pentru sănătatea familiei, 9 
azile şi 7 centre pentru 
servicii la domiciliu.

Alte organizaţii adventis
te de îngrijire a sănătăţii, între 
primele 100, sunt Adventist 
Health/Southem California, 
cu sediul la Glendale (locul 
22), Asociaţia spitalelor din 
Florida, cu sediul la Qrlando

(locul 30) şi Adventist Health 
System, cu sediul la Winter 
Park, Florida (locul 92).

Adventist Review, 11 iunie 1998

Un reprezentant al gu
vernului îşi exprimă apre
cierea pentru acţiunea soci
ală a bisericii. Luând cuvân
tul la Convenţia anuală a 
Bisericii Adventiste de Ziua 
a Şaptea din Insulele Bahama, 
pe 3 iulie 1998, viceprim-mi- 
nistrul Frank Watson, şi-a 
exprimat aprecierea faţă de 
activitatea socială a bisericii 
din această ţară.

,,Dv., membrii Bisericii 
Adventiste din această ţară, 
aţi fost totdeauna proactivi 
din punct de vedere social şi 
îmi exprim respectul pentru 
aceasta", a spus Watson. „Lu
crarea dv. excelentă printre ti
neri, prin Liceul Insulele Ba
hama, organizaţia exploratori
lor şi şcoala elementară din 
Grand Bahama, şi alte pro
grame misionare sunt testa
mente uimitoare în ce priveşte 
atitudinea dv. nobilă, ca 
partener social responsabil".

Exprimându-şi aprecierea 
pentru activitatea socială a 
bisericii, Watson a spus că 
evanghelizarea nu s-a limitat 
la mântuirea sufletului, ci a 
cuprins şi umanizarea între
gii fiinţe. „Nu este nevoie să 
vă amintesc că lucrarea dv. în 
domeniul sănătăţii şi tempe- 
ranţei, în cultivarea stilului 
de viaţă este cunoscută pe 
plan mondial", a adăugat el.

Viceprim-ministrul şi-a 
exprimat aprobarea pentru 
programul de educaţie al bise
ricii, subliniind dezvoltarea 
Liceului Insulele Bahama şi 
a şcolii elementare din Grand 
Bahama, precum şi planuri
le pentru deschiderea unui 
nou campus în  septembrie.

„Lucrul acesta este lăuda
bil şi ne ajută enorm în înde
plinirea mandatului naţional 
de a  oferi acces la o educaţie 
de calitate tuturor copiilor de 
vârstă şcolară din Insulele Ba- 
hama“, a spus Watson. „Guver
nul vă mulţumeşte pentru aju
tor şi garantează că va sprijini 
în  continuare şcolile particu
lare, în măsura posibilităţilor."

Asociind sărbătoarea bi
sericii cu sărbătoarea naţiona
lă a independenţei Insulelor 
Bahama, viceprim-ministrul 
a dat asigurări cu privire la 
sprijinul pentru activitatea 
socială a bisericii.

„Cu ocazia Convenţiei 
dv. anuale şi a împlinirii a 
25 de ani de la înfiinţarea 
statului nostru independent, 
mă rog ca hotărârile dv. să 
aibă ecou la toţi membrii Bise
ricii Adventiste de Ziua a Şap
tea, să aibă ca rezultat vieţi 
schimbate, al căror efect să 
se simtă pretutindeni în  In
sulele Bahama.

ANNBulletin, 21 iulie 1998

Un luptător contra fuma
tului este medaliat de Organi
zaţia Mondială a Sănătăţii 
(OMS). Dr. Harley Stanton, 
directorul asociat al Departa
mentului Sănătate din Regi
unea Pacificul de Sud, a fost 
una dintre cele patru persoane 
care au primit medalia come
morativă Tutunul şi sănătatea, 
din partea OMS, anul acesta.

Dr. Stanton a primit meda
lia şi brevetul medaliei Tutunul 
şi sănătatea, pe 20 iulie, la Mel- 
boume, ca recunoaştere pen
tru lucrarea sa de promovare 
a ideii de societăţi fără tutun. 
Prin această medalie, OMS 
salută persoanele şi instituţiile, 
cu ocazia Zilei Mondiale a 
Luptei contra Tutunului, 
pentru realizări in ternaţi
onale majore în  lupta contra 
bolilor produse de fumat şi 
care pot fi prevenite.

Dr. Harley Stanton este 
bine cunoscut la Biroul Re
gional al OMS pentru Regi
unea Pacificului de Vest 
(BRPV). El nu numai că a lu
crat neobosit în Insulele Pacifi
cului (şi în alte locuri din Re
giune), dar a şi participat la 
toate întâlnirile cu tema „Tutu
nul sau sănătatea", în ultimii 
ani, a înfiinţat baza de date 
„Tutunul sau sănătatea" şi a 
oferit servicii de consultanţă 
în  multe ocazii. Recent, a fost 
raportor pentru conferinţa cu 
tema „Tutunul sau sănătatea", 
ţinută la Beijing, de BRPV, 
şi a fost unul dintre cei invi
taţi să prezinte un important

atelier la a zecea Conferinţă 
Mondială „Tutunul sau 
sănătatea".

Anunţând alegerea dr. Stan
ton pentru primirea acestei 
medalii, directorul BRPV, 
dr. S. T. Han, a spus: „Per- 
miteţi-mi să vă felicit şi să-mi 
exprim speranţa că aceasta 
va constitui un imbold ca să 
luptaţi în  continuare pentru 
combaterea acestei cauze de 
îmbolnăvire care poate fi 
prevenită".

Ca director asociat al 
Departamentului Sănătate, 
pentru Regiunea Pacificului 
de Sud a Bisericii Adven
tiste, dr. Stanton a promovat 
programul „Quit Now" (Re
nunţă acum), care îi ajută pe 
fumători să renunţe cu suc
ces la acest obicei, şi a re
dactat un nou pliant pentru 
ţările din Insulele Pacificu
lui, care prezintă pericolele 
la care îşi expun sănătatea 
cei care fumează.

Dr. Stanton a obţinut 
doctoratul în medicină de la 
Universitatea Loma Linda, 
în 1987. Biserica Adven
tistă este cunoscută de mult 
timp pentru contribuţia 
hotărâtă în favoarea unui 
mod de viaţă sănătos şi, mai 
ales, pentru atitudinea fermă 
împotriva fumatului.

ANN Bulletin, 21 iulie 1998

Adventişti din Insulele 
Solomon medaliaţi cu ocazia 
aniversării naţionale. Şapte 
membri ai Bisericii Adventiste 
s-au numărat printre cei 27 de 
cetăţeni medaliaţi cu ocazia 
celei de a douăzecea ani
versări a independenţei, în 
Insulele Solomon, pe 7 iulie 
1998. Guvernul Insulelor 
Solomon le-a oferit medalia 
Crucea Insulelor Solomon, 
ca recunoaştere a serviciilor 
deosebite în interesul ţării.

Pastorul pensionar Wilfred 
Bill, care a lucrat ca pastor 
şi conducător, a primit medalia 
de aur Crucea Insulelor Solo
mon, pentru serviciu deose
bit, plin de devotament, faţă 
de conducerea Bisericii Ad
ventiste de Ziua a Şaptea şi 
faţă de autorităţile din Insu
lele Solomon, din Papua Noua
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Guinee şi din Australia. Meda
lia de argint Crucea Insulelor 
Solomon a fost oferită altor 
patru adventişti - Sata Pitu şi 
pastorii W ilfred L iligeto , 
Lawrence Tanabose şi Nathan 
Rore. Medalia de bronz Cru
cea Insulelor Solomon a fost 
acordată lui Margaret Fa’ ana 
şi Tosasai Buka pentru ser
viciile lor pentru societate.

Ceremonia aniversară a 
avut loc pe 7 iulie şi se es
timează că au participat la 
ea cam 10.000 de persoane. 
Alte ţări din Pacific au fost 
reprezentate oficial la cere
monia care a marcat Ziua In
dependenţei. între oaspeţi 
s-a aflat şi guvernatorul gene
ral din Papua Noua Guinee, 
dl. Silas Atopare.

Adventişii au un număr 
de membri foarte ridicat, rapor
tat la populaţie, în vestul In
sulelor Solomon, şi anume un 
adventist la nouă locuitori. 
Membrii adulţi sunt în număr 
de aproximativ 25.000. Bise
rica adventistă din Insulele 
Solomon are 62 de şcoli şi 
un spital.

ANN Bulletin, 21 iulie 1998

Papua Noua Guinee: 
preşedintele Bisericii Ad
ventiste mondiale doreşte 
ca biserica să aducă o schim
bare spre bine în viaţa oa
menilor. Conducătorii gu
vernului sunt de acord. Aflat 
în vizită în Papua N oua Gu
inee, fratele Robert Folken- 
berg, preşedintele Bisericii 
Adventiste din întreaga lume, 
s-a adresat conducătorilor 
ţării şi membrilor parlamen
tului, pe 9 iulie, şi a chemat 
biserica să influenţeze spre 
bine viaţa oamenilor.

„Când adventiştii vor du
ce o viaţă mai bună, vor ajuta 
Papua Noua Guinee (PNG) 
să trăiască mai bine“, a spus 
fratele Folkenberg. „Schim
barea în bine a vieţii pentru 
slujire faţă de alţii - aceasta 
este esenţa adventismului.“

Vorbind cu guvernatorul 
general, fratele Folkenberg 
a arătat interesul pe care îl 
are biserica mondială faţă 
de această ţară „Permiteţi-mi 
să vă aduc la cunoştinţă că

membrii Bisericii Adventiste 
din întreaga lume se roagă 
pentru Papua Noua Guinee 
şi suntem foarte recunoscători 
că avem ocazia să slujim şi să 
ne închinăm în această ţară.“

în  răspunsul său, guver
natorul general, dl. Silas 
Atopare, care este şi adventist, 
a lăudat bisericile pentru ro
lul lor în  aducerea credinţei 
în  activitatea socială.

„Adventiştii îndeplinesc 
un rol important în  dezvolta
rea ţării noastre“, a spus Ato
pare. „Oriunde adventiştii 
prosperă, sănătatea şi ferici
rea fac parte din stilul de viaţă 
al societăţii. Invit toate bise
ricile să aducă solia Domnu
lui Isus Hristos în PNG. Pen
tru ca naţiunea noastră să 
prospere, trebuie să-L avem 
pe Domnul Hristos în centrul 
familiilor noastre. Guvernul 
încearcă să ajute bisericile 
din PNG, de orice credinţă, 
pe orice cale posibilă."

Primul ministru, Bill 
Skate, a  adresat, de aseme
nea, o invitaţie la activitate 
creştină. „Poporul nostru se 
roagă pentru adevăr şi pen
tru conducătorii acestei ţări. 
Este timpul ca poporul nos
tru să fie dispus să se murdă
rească pe mâini şi să lucreze, 
ca să construim o ţară mai 
bună pentru toţi.“

După întâlnirea de la sediul 
Parlamentului, Atopare îm 
preună cu Folkenberg au par
ticipat la o mare adunare ad
ventistă, în partea de est a 
ţării. în  faţa unei mulţimi de 
aproximativ 50.000 de per
soane, pe 11 iulie, Atopare 
a vorbit despre angajamen
tul său faţă de biserică şi 
faţă de solia ei.

„Sunt şi voi fi totdeauna 
adventist de ziua a şaptea, 
până când va veni Domnul 
Isus“, a  spus el în încheiere.

Fratele Folkenberg a 
predicat în faţa acestei mari 
mulţimi despre „neprihănirea 
prin credinţă", apoi a partici
pat la botezul a 1.700 de noi 
membri ai Bisericii Adven
tiste. Fratele Folkenberg a 
descris felul cum l-a influen
ţat vizita sa în  PNG.

„Săptămâna aceasta am 
învăţat mult de la credincioşi

despre importanţa stabilirii 
priorităţilor în  viaţa unui creş
tin", a spus el. „La reşedinţa 
guvernatorului general, la 
sediul Parlamentului, în regi
unea muntoasă din estul ţării, 
la întâlnirea în corturi şi în 
satele de munte îndepărtate, 
am avut privilegiul să fim 
împreună cu oameni care 
pun pe cel mai înalt loc în 
viaţa lor dezvoltarea 
credinţei lor creştine."

în  regiunea muntoasă din 
est trăiesc cam 60.000 de ad
ventişti. în  Sabat, cam 100.000 
de persoane participă cu regu
laritate la serviciile divine.
Se vorbesc 48 de limbi dife
rite, cele mai răspândite fi
ind engleza şi Pidgin English 
(un jargon englezesc). Din
tre cei 300.000 de locuitori, 
98% sunt creştini.

ANN Bulletin, 14 iulie 1998

Preşedintele Bisericii 
Adventiste din Anglia dez
aprobă votul privind homo
sexualitatea. Preşedintele Bi
sericii Adventiste din Anglia, 
Cecil Perry, a dezaprobat vo
tul prin care Parlamentul Marii 
Britanii a coborât la 16 ani limi
ta de vârstă necesară pentru 
exprimarea consimţământului 
faţă de activitatea homosexuală.

într-o declaraţie făcută 
publică pe 23 iunie, Perry a 
subliniat îngrijorarea biseri
cii privind declinul standar
delor morale ale naţiunii.

Precizând că votul acesta 
„slăbeşte valorile familiale 
şi transmite tinerilor noştri 
semnale greşite cu privire la 
moralitate", Perry a spus că 
legislaţia „a făcut un pas mai 
aproape de decăderea morală 
totală din societatea noastră".

„Coborârea limitei de 
vârstă pentru exprimarea 
consimţământului, fie pen
tru homosexuali, fie pentru 
heterosexuali, nu poate sluji 
cele mai bune interese ale 
unei societăţi", a spus 
Perry. „Conducătorii nu tre
buie să se încline în  faţa in
sistenţelor celor puţini."

Recunoscând că argu
mentele privind egalitatea, 
compasiunea şi realitatea îşi 
au locul lor, Perry le-a amin

tit membrilor legislativului 
că „trebuie să fie atenţi ca 
să nu se lase constrânşi să 
contribuie la distrugerea 
valorilor creştine de dragul 
intereselor politice". „V ii
torul nostru ca naţiune se 
bazează pe moştenirea spiri
tuală, morală şi socială pe 
care o lăsăm copiilor noştri. “

ANN Bulletin, 6 iunie 1998

Reprezentanţi ai Biseri
cii Adventiste iau parte la 
iniţiativa pentru libertatea 
religioasă, a preşedintelui 
Statelor Unite. Invitat de 
preşedintele Statelor Unite, 
Bill Clinton, să participe la 
o conferinţă despre persecu
ţiile religioase în alte ţări, John 
Graz, director pentru liber
tatea religioasă, în cadrul 
Bisericii Adventiste, s-a în 
tâlnit cu Comitetul Consul
tativ la Casa Albă, pe 18 
iunie, şi a avut ocazia să 
vorbească cu preşedintele.

„Preşedintele a vorbit 
foarte încurajator despre 
libertatea religioasă", spune 
Graz, ,,amintindu-le ascultă
torilor că ea reprezintă esenţa 
Constituţiei Statelor Unite."

In cuvântul său, Clinton 
a mai spus că Statele Unite 
au fost întemeiate de cei care 
fuseseră persecutaţi pentru 
credinţa lor şi că guvernul 
Statelor Unite este preocu
pat de toate persecuţiile re
ligioase din lume.

„Preşedintele Clinton a 
mai afirmat că va vorbi 
deschis şi direct despre drep
turile omului şi despre liber
tatea religioasă din China, cu 
ocazia vizitei pe care o va fa
ce în această ţară, şi că China 
ar fi mai respectată şi ar 
avea mai multă influenţă în 
lume, dacă ar respecta drep
turile omului", spune Graz. 
„Preşedintele a invitat 
China să elibereze deţinuţii 
pe motive de conştiinţă."

De la începutul anilor 
1860, adventiştii sunt în frun
tea celor care promovează li
bertatea religioasă şi acţionea
ză pentru drepturile omului pe 
plan mondial, în mod apolitic.

ANN Bulletin, 23 iunie 1998
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Bucuria cea mai mare -1
A

I
n u ltim ele  două ep isto le  
ale sale, apostolul Ioan sub
liniază de câteva ori faptul 
că bucuria cea mai mare o aduce 

creşterea spirituală a credincioşilor 
care umblă în  adevăr.

El spune: „Harul, îndurarea şi 
pacea să fie cu voi din partea lui Dum
nezeu Tatăl şi din partea Domnului 
Isus Hristos, Fiul Tatălui, în adevăr 
şi în dragoste! M-am bucurat foarte 
mult Când am aflat pe unii din copiii 
tăi umblând în adevăr... Prea iubitu
le, doresc ca toate lucrurile tale să-ţi 
meargă bine şi sănătatea ta să sporeas
că tot aşa cum sporeşte sufletul tău. A 
fost o mare bucurie pentru mine, când 
au venit fraţii şi au mărturisit că eşti 
credincios adevărului şi că urnbli în 
adevăr. Eu n-am bucurie mai mare 
decât să aud despre copiii mei că um
blă în adevăr" (2 Ioan 3-6; 3 Ioan 1 -4).

în general, în orice familie în 
care se naşte un copil, speranţele ce
lor mari se îndreaptă spre clipa în 
care vor vedea primele semne de in
teligenţă, vor auzi primele sale cu
vinte şi vor fi martori la primii săi 
paşi. Scopul vieţii este creşterea, 
în aşa fel încât eforturile să fie 
răsplătite, iar ce s-a primit să fie 
dat mai departe. Cei mai frumoşi 
ani sunt aceia în care doi oameni 
maturi stau faţă în faţă, merg unul 
lângă altul şi vorbesc ca doi prieteni.

In Biblie găsim miilte simboluri 
care reprezintă biserica şi care su
gerează creşterea. Biserica este com
parată în Biblie cu un organism viu, 
cu o familie, cu o grădină, cu o vie, cu 
un pom, cu o construcţie formată din 
pietre vii. Există o mare varietate 
între membrii bisericii.

Ellen White spune astfel: „In tot 
ce a rânduit Domnul, nimic nu este 
mai frumos decât planul Său de a le 
da oamenilor o diversitate de daruri. 
Biserica este grădina Sa, împodobită 
cu o varietate de pomi, plante şi flori. 
El nu aşteaptă ca isopul să atingă 
proporţiile cedrului, nici ca măslinul 
să ajungă la fel de înalt ca palmierul 
falnic" (Lt. 122, 1902; MCP 54).

Mihai Ghioaidă

„Nu toate florile au aceeaşi formă 
şi aceeaşi culoare. Unele au propri
etăţi vindecătoare. Altele îşi păstrează 
totdeauna un parfum plăcut. Există 
oameni care spun că sunt creştini şi 
care cred că au datoria să-i facă pe 
toţi ceilalţi aşa cum sunt ei. Acesta 
este pi imul omului, nu al lui Dum
nezeu. în biserica lui Dumnezeu este 
loc pentru caractere tot atât de dife
rite ca florile din grădină. In grădina 
Sa spirituală sunt multe feluri de 
flori" (Lt. 95, 1902; MCP 54).

în  toată această diversitate, pro
babil că numitorul comun cel mai 
important este creşterea. Aşa cum 
primii paşi ai unui copil arată că el 
se dezvoltă şi creşte normal, umblarea 
în  adevăr este un semn sigur şi un 
rezultat al creşterii noastre spirituale.

Una dintre cele mai importante 
condiţii pentru supravieţuire şi creş
tere este rămânerea în strânsă legătu
ră cu Cel de la care am primit viaţa, 
în  Ioan 15,4-6, Domnul Isus compară 
legătura dintre El şi ucenicii Săi cu 
aceea dintre viţă şi mlădiţele ei. El 
spune că viaţa, creşterea şi aducerea 
de roade depind de rămânerea noas
tră în El. Apostolul Pavel subliniază 
acelaşi gând în Coloseni 2,6: „Ast
fel, dar, după cum aţi primit pe Hris
tos Isus, Domnul, să şi umblaţi în 
E l" . Iar mai departe el spune: „...se 
ţine strâns de Capul, din care tot 
trupul, hrănit şi bine închegat, cu 
ajutonil încheieturilor şi legăturilor, 
îşi primeşte creşterea pe care i-o 
dă Dumnezeu" (Colos. 3,19).

Dumnezeu oferă mijloacele, pu
terea, ocaziile pentru creştere. Cea 
mai mare mâhnire a Sa este atunci 
când nu vede rezultatele pe care este 
îndreptăţit să le aştepte: „Ce-aş mai 
fi putut face viei Mele şi nu i-am 
făcut?" (Is. 5,4)

Deficienţele de creştere, bolile, 
neajutorarea celor invalizi sau a celor 
imobilizaţi nu pot fi decât motive 
de întristare şi de compătimire.
Aşa cum se întâmplă în natură, viaţa

spirituală se conduce după această 
lege: „Ce seamănă omul aceea va 
şi secera. Cine seamănă în firea lui 
pământească va secera din firea pă
mântească putrezirea; dar cine sea
mănă în Duhul va secera din Duhul 
viaţa veşnică" (Gal. 6,7.8). Din ne
fericire, neascultarea de legea lui 
Dumnezeu face ca degenerarea 
fizică, morală şi mintală să crească 
de la o generaţie la alta. Ceea ce 
facem sau nu facem are efecte care 
nu ne privesc doar pe noi. Efectele 
sunt mult mai întinse.

De aceea, astăzi, mai mult decât 
oricând, avem nevoie să folosim toa
te ocaziile şi toate mijloacele prin 
care putem să-L cunoaştem pe Dum
nezeu şi să creştem zilnic.

Ioan sugerează că umblarea în 
adevăr se concretizează în această 
poruncă „pe care am avut-o de la în
ceput: să ne iubim unii pe alţii! Şi 
dragostea stă în vieţuirea după porun
cile Lui. Aceasta este porunca în 
care trebuie să umblaţi" (2 Ioan 5.6). 
Ca oameni, am fost creaţi după chi
pul iui Dumnezeu. Cea mai înaltă 
expresie a chipului Său este posibili
tatea de a-L iubi pe Dumnezeu cu 
toată inima, cu tot sufletul, cu tot cu- 
geUil şi cu toată puterea şi de a-i iubi 
pe semeni ca pe noi înşine (vezi 
Adventiştii de ziua a şaptea cred..., 
pag. 135). Pentru că „Dumnezeu 
este iubire" (1 Ioan 4,8.16).

Umblarea cu Dumnezeu 
străbate întreaga Biblie

De fapt, umblarea în adevăr, sau 
„în E l" , în Domnul Isus, care este 
„calea, adevărul şi viaţa" (Ioan 14,6), 
înseamnă umblare împreună cu Dum
nezeu, pentru că de la El primim via- 

'ţa  şi puterea. Metafora umblării cu 
Dumnezeu o întâlnim în toată Biblia, 
de la Genesa la Apocalipsa.

Cred că, după ce omul a căzut 
în păcat, Dumnezeu S-a simţit foarte 
însingurat. Ca păstorul care a pier
dut o singură oaie din cele o sută şi 
care nu a avut pace decât după ce a 
plecat în căutarea celei pierdute, a
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găsit-o, a pus-o cu bucurie pe umeri 
şi a adus-o înapoi în staulul său.

Păstorul nu a gândit astfel: „Cât 
de recunoscător trebuie să fiu pentru 
că nu s-a pierdut decât o singură oaie! 
Paguba ar fi putut să fie mult mai 
mare. Slavă lui Dumnezeu că mai 
am încă nouăzeci şi nouă de oi! Cât 
despre cea pierdută, sunt profund 
îndurerat de pierderea ei. Sunt aproape 
sigur că a fost sfâşiată deja de fiare 
sălbatice. Dar, dacă Dumnezeu face 
o minune şi o ţine în viaţă, între atâtea 
primejdii de nedescris, si dacă ea 
ajunge înapoi la turmă, II voi lăuda 
pe Dumnezeu şi mă voi bucura din 
toată inima“ . Gândul acesta nu a pus 
stăpânire pe mintea păstorului. Nici 
Dumnezeu nu a gândit astfel. Sub 
formă de înger în corp omenesc, prin 
stâlpul de foc şi stâlpul de nor, 
prin sanctuar, în mod invizibil prin 
Duhul Sfânt, apoi prin Domnul 
Isus întrupat, El Şi-a acoperit slava 
şi a fost permanent alături de om.

De aceea, Biblia nu vorbeşte doar 
despre umblarea omului cu Dumne
zeu, ci şi despre umblarea lui Dumne
zeu cu omul. Dumnezeu a luat ini
ţiativa, atât prin crearea, cât şi prin 
răscumpărarea noastră. De aceea spu
nea El, prin Moise: „îm i voi aşeza 
locaşul Meu în mijlocul vostru... 
Voi umbla în mijlocul vostru; Eu 
voi fi Dumnezeul vostru, şi voi veţi 
fi poporal Meu“ (Lev. 26,11.12).

Dumnezeu şi omul mergând îm 
preună, ca doi prieteni - acesta este 
marele privilegiu la care ne cheamă 
Dumnezeu. Elifaz, unul dintre pri
etenii lui Iov spunea: „împrieteneş- 
te-te, dar, cu Dumnezeu şi vei avea 
pace; te vei bucura astfel iarăşi de 
fericire4' (Iov 22,21).

Dar ce este omul, pentru ca 
Dumnezeu să-i fie un prieten atât 
de apropiat? Isaia exprimă clar con
trastul dintre infinitatea divină şi 
nimicnicia umană, când spune: 
„Orice făptură este ca iarba şi toată 
strălucirea ei ca floarea de pe câmp... 
Iată, neamurile sunt ca o picătură 
de apă din vadră, sunt ca praful pe 
o cumpănă; El ridică ostroavele ca 
[pe] un bob de nisip... Toate nea
murile sunt ca o nimica înaintea 
Lui, nu sunt decât nimicnicie şi 
deşertăciune“ (Is. 40,6.15-17).

Totuşi, meditând la acest subiect, 
David şi-a dat seama că omul valorează

mult în faţa lui Dumnezeu: „L-ai fă
cut cu puţin mai prejos decât Dumne
zeu şi l-ai încununat cu slavă şi cu cin
ste. I-ai dat stăpânire peste lucrurile 
mâinilor Tale, toate le-ai pus sub 
picioarele lui... Doamne, Dumnezeul 
nostru, cât de minunat este Numele 
Tău pe tot pământul!“ (Ps. 8, 3-9)

Dumnezeu a fost alături de toţi 
aceştia: Noe, Avraam, Isaac, Iacov, 
Moise, David, cei trei tineri în cup
torul încins, Daniel în groapa leilor.

Domnul Hristos, timp de trei 
ani şi jumătate, a întâlnit şi a mers 
alături de oameni de toate vârstele, 
iudei, samariteni, greci, fenicieni, 
copii şi părinţi, femei şi bărbaţi, 
vameşi şi farisei, cărturari şi agri
cultori, preoţi şi pescari, bogaţi 
şi săraci. Lui Nicodim i-a vorbit 
despre naşterea din nou şi despre 
iubirea supremă a lui Dumnezeu. 
Femeii de la fântâna lui lacov i-a 
oferit apă vie. El a răspuns la ru
găciunea lui Petra, în  timp ce mer
gea pe valuri. A încurajat-o pe 
femeia care suferise de mult 
timp, care s-a atins de haina Lui 
şi s-a vindecat. A reaprins speran
ţa în inima celor doi ucenici des
curajaţi, pe drumul spre Emaus.

De multe ori, nu numai că Dum
nezeu merge alături de noi, dar chiar 
ne poartă în braţe, ca pe copiii mici. 
„Da, El iubeşte popoarele. Toţi sfinţii 
sunt în mâna Ta“ (Deut. 33,3.12). 
Iar prin Isaia, El ne spune:,,... v-am 
purtat pe umăr de la naşterea voastră... 
V-am purtat şi tot vreau să vă mai 
port, să vă sprijinesc şi să vă mântu- 
iesc“ (Is. 46,3.4).

In Apocalipsa (2,1), Ioan îl vede 
pe Domnul Isus umblând în mijlo
cul bisericii Sale reprezentate prin 
cele şapte sfeşnice de aur. El nu a 
părăsit biserica Sa. Prin Ioan, El a 
transmis solii atât pentru biserică, 
până la a doua Sa venire, cât şi 
pentru lume. El merge de la o bise
rică la alta, de la o familie la alta, de 
la o inimă la alta. Prin acelaşi profet, 
El ne asigură că şi după înnoirea 
acestui pământ va continua să-i 
conducă şi să meargă alături de cei 
care „au fost răscumpăraţi dintre 
oameni“ (vezi Apoc. 7,17; 14,4).

„Prietenii Mei“
Cu puţin timp înainte de înălţarea 

Sa la cer, Domnul Hristos le-a făcut

ucenicilor Săi această destăinuire 
mişcătoare: „Voi sunteţi prietenii 
Mei, dacă faceţi ce vă poruncesc 
Eu. Nu vă mai numesc robi, pentru 
că robul nu ştie ce face stăpânul său; 
ci v-am numit prieteni, pentru că 
v-am făcut cunoscut tot ce am auzit 
de la Tatăl Meu“ (Ioan 15,14.15).

Domnul Hristos a vorbit atât 
despre relaţia dintre El şi Tatăl, cât 
şi despre cea dintre El şi cei care îl 
urmează ca fiind o relaţie caracteri
zată de cea mai mare intimitate. El 
a vorbit în mod explicit despre ade
văruri pe care Vechiul Testament le 
învaţă în mod implicit. El nu doar 
îi învăţa pe oameni, ci şi exemplifica 
în viaţa Sa toate învăţăturile Sale. 
Cei care L-au ascultat, chiar unii 
dintre vrăjmaşii Săi, au spus: „Nici
odată n-a vorbit un om ca Omul 
acesta“ (Ioan 7,46). La fel de con
vingător se poate spune că niciodată 
n-a trăit un om ca Omul acesta.

Este foarte greu să găsim o afir
maţie în care Domnul Hristos Se adre
sează ucenicilor Săi, spunându-le 
că sunt „robii“ Săi. Da, El le-a spus: 
„Copilaşilor" (Ioan 13,33), „Copii“ 
(Ioan 21,5), vorbindu-le cu afecţiune 
şi, cu foarte mult tact, mustrându-i 
pentru încetineala cu care reuşeau 
să se desprindă de prejudecăţile lor, 
de tiparele interpretărilor greşite ale 
Scripturilor şi să disceamă adevărata 
misiune a Sa şi pe cea a lor.

Iar în noaptea în care a fost vândut, 
în faţa Lui stătea lupta decisivă din 
Ghetsemani până la Calvar, de al 
cărei rezultat depinde soarta oricărui 
om care a trăit şi care va mai trăi pe 
pământ. Sufletul Său abătut tân
jea  mai mult decât oricând după îm
preună simţire, sprijin şi încurajare 
din partea ucenicilor Săi. El Şi-a des
chis inima faţă de ei şi le-a spus: „Voi 
sunteţi prietenii Mei... Nu vă mai 
numesc robi, ci v-am numit prieteni11.

De fapt, El însuşi, Creatorul şi 
Domnul vieţii, Cel „din care îşi trage 
numele orice familie, în ceruri şi pe 
pământ" (Efes. 3,15), venise între 
oameni ca rob - nu doar ca rob al lui 
Dumnezeu, făcându-Se „ascultător 
până la moarte“ (Fii. 2,9), ci să le 
slujească oamenilor creaţi de El 
„şi să-Şi dea viaţa răscumpărare 
pentru mulţi“ (Mat. 20,28).

M ihai G hioaldă  este secretar de
redac ţie  la C u r ie ru l  A dven tis t .
(C o n tin u a re  în nu m ă ru l v iito r)
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